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2000 жылғы 11 тамыздан шыға бастады

Р Е С П У Б Л И К А Л Ы Қ  Қ О Ғ А М Д Ы Қ - С А Я С И  А П Т А Л Ы Қ

www.qazaquni.kz qazaquni2000@gmail.com

Нурлан СЕЙДИН: 

8-9
бет 4

14

бет

бет

Эрнест ағамыз жетпіс бес 
жасқа толды. Бұл орайда біз 
жазушыдан өзін толғантқан жан 
сырымен бүкпесіз бөлісуін 
өтіндік.

6-бет5-бет

ЖАТТАП 
ӨСКЕН ҚАҒИДА 
ЖАЛҒАН ЕКЕН

АБАЙДЫҢ ОПЕРА мен 
БАЛЕТКЕ ҚАНДАЙ 
ҚАТЫСЫ БАР?

КАЗАХСКИЙ 
ЯЗЫК – НАШ 
ДУХОВНЫЙ 
СТЕРЖЕНЬ

11-бет

Проект курорта «Кок-Жайляу» превратился в одну из самых 
обсуждаемых тем в Казахстане и разбил общество на два больших 
лагеря. Эта тема достигла высшей точки накала на общественном 
слушании в Алматы 4 ноября. 
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Жауапкершілікті толығымен 
түсіне отырып, саналы түрде 
заң бұзған мемлекеттік 
қызметкерлердің әрекеттерін 
су ішкен құдығына түкіру, 
Қазақстанды отаным деп 
сезінбеу, қосмекенді бақа-
шаянның қылығы деп түсінеміз.
 Парламентте өткен Мәжілістің 
пленарлық отырысында «Ақ жол» 
фракциясының депутаты Берік 
Дүйсембинов «Қос азаматтықты 
қолдағандар жауапқа тартылуы 
тиіс» деп мәлімдеді. «Қазақ 
үні» газеті Үкіметке жолданған 
депутаттық сауалдың толық 
мәтінін  ұсынады.

ҚАЛАМГЕРДІҢ 
ҚОҢЫР МҰҢЫ...

Көрнекті жазушы 
Эрнест Төреханмен 

сыр-сұхбат

ҚАЗАҚСТАНДЫ ОТАНЫМ ДЕП СЕЗІНБЕУ, ҚОСМЕКЕНДІ 
БАҚА-ШАЯННЫҢ ҚЫЛЫҒЫ ДЕП ТҮСІНЕМІЗ

ЖАУАПҚА ТАРТЫЛУЫ ТИІС 

ҚОС АЗАМАТТЫҚТЫ 
ҚОЛДАҒАНДАР 

Берік ДҮЙСЕМБИНОВ:

«КОК-ЖАЙЛЯУ»
НЕСОСТОЯТЕЛЕН ИЗ-ЗА ИЗМЕНЕНИЯ 
КЛИМАТА И РЕЛЬЕФА ЗЕМЛИ 

ЖАЛҒАН АҚПАРАТПЕН 
ЖҰРТТЫҢ ЖАЛАҚЫСЫ КӨТЕРІЛМЕЙДІ
Үкіметтің кезекті отырысында ҚР премьер-министрі Бақытжан Сағынтаев Еңбек және 
халықты әлеуметтік қорғау министрлігі мен жер гілікті әкімдіктерге әдеттегідей қағаз 
жүзінде көпіртіп есеп беретіндей емес, қазақстандықтардың  қолына тиетін нақты 
айлық табысына сараптама жасауды тапсырды. Бұл туралы baq.kz хабар таратты.
«Бәрі сол «статистиканың мәліметі дұрыс емес» деген әңгімеге тіреледі. Болмаса, ор-
таша жалақы жоғары дейсіздер. Ал шын мәнінде халықтың нақты табысы әлдеқайда 
төмен. Оған не себеп болып отыр? Соны анықтайтын дәйекті де нақты сараптама керек.

РУХЫ КҮШТІ 
ТҰЛҒА
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Кездесуде Мемлекет 
басшысына жоғары оқу 
орнының қызметі және 
«Қазақстандықтардың әл-
ауқатының өсуі: табыс пен 
тұрмыс сапасын арттыру» атты 
жолдауды іске асыру аясында 
атқарып жатқан жұмыстары 
жөнінде есеп берілді.

Жансая Әбдімәлік – әлем чемпионатының ширек 
финалына шыққан тұңғыш қазақ қызы қазақстандық 
шахматшы қыз Жансая Әбдімәлік Ресейдің Ханты-
Мансийск қаласында өтіп жатқан әлем чемпионатын 
ширек финалда аяқтады. Отандасымыз 1/4 финалда 
украиналық Мария Музычукқа жол беріп, жартылай 
финалға шыға алмады. 

ЕЛБАСЫ ҚазҰПУ-дің РЕКТОРЫ 
ТАКИР БАЛЫҚБАЕВТЫ ҚАБЫЛДАДЫ

Қазақстан Президенті елі
міздегі жоғары білім беру жүйе
сін қалыптастыру және дамыту 
үдерісіндегі Абай атындағы Қазақ 
ұлттық педагогикалық универси
тетінің рөлін атап өтті.

– Бұл университет – Қазақ
станның алғашқы жоғары оқу 
орындарының бірі.  Еліміздегі 
жоғары білім беру жүйесінің негізі 
осы оқу ордасынан бастау ала
ды деуге болады. Сіз және бүкіл 
оқытушыпрофессорлар құрамы 
отандық білім беру ісіне алдағы 
уақытта да үлес қосатындарыңызға 
сенемін, – деді Елбасы.

Нұрсұлтан Назарбаев биылғы 
Жолдауда оқыту және ағарту 
қызметі мен студент жастардың 
жағдайын жақсарту мәселелеріне 
баса мән берілгенін айтты.

– Педагогтер мәртебесін арт
тыру – маңызды міндеттердің бірі. 
Осы міндетті жүзеге асыру бары
сында университеттеріңіз алдыңғы 

Қазақстандықтардың зейнетақы 
қорына жинаған ақшасы тағы да 
талан-таражға түсуі мүмкін. Бұл жай-
ында Парламент отырысында Ұлттық 
банктің басшысына депутаттық сауал 
жолдаған Шакир Хахазов мәлімдеді. 

Халық қалаулысының ескертуінше, 
елдің бас банкі биылғы қыркүйекте «ABIBA 
INVESTORS» деп аталатын шетелдік 
инвестициялық компанияға 70 миллиард 
теңгеден астам ақшаны сеніп тапсырған. 
Алайда, бұл фирма тәжірибесінде талай рет 
инвестициялық заңнамаларды белден ба
сып, түрлі даудамайға шатылған көрінеді.   

–  2015  жылы Ұлыбританияның 
қаржы реттеу және қадағалау басқармасы 
« A B I B A  I N V E S T O R S »  к о м п а н и я 
сына клиенттерінің ақшасын тиімсіз 
пайдаланғаны үшін 7,6 миллион фунт 
стерлинг айыппұл салған. Бұл компа
ния айыппұлдар мен компенсацияларды 
қоса есептегенде барлығы 150 миллион 
фунт стерлинг төледі. Бұл мәліметтердің 
барлығы ресми түрде жария етілген. Осын
дай күдікті фирмаға жұрттың ақшасын 
қалай сеніп тапсырамыз? – деді ҚР 
парламенті Мәжілісінің депутаты Шакир 
Хахазов.

Өте орынды сауал. Ертеңгі зейнеткер
лердің қаржысын кім көрінгенге беру – 
қылмыс. Әзірбайжанға  кеткен қаржыны 
қайтара алмай жатқанымыз біздің қаржы
герлерге сабақ болмағанға ұқсайды. Сон
дықтан, осындай ысырапшылдық үшін 
оларға қылмыстық жазаны барынша 
қатаңдату қажет.

шепте болуға тиіс. Бұл мәселені 
жанжақты пысықтау қажет, – деді 
Мемлекет басшысы.

Сонымен қатар, Қазақстан 
Президенті университеттің қазіргі 
заманғы ғылымитехникалық про
гресс талаптарына сай болу керек 
екенін атап өтті.

–  Әлемнің алдыңғы қатарлы 
оқу орындарымен ынтымақтасып, 
байланыс орнатқан жөн. Тәжірибе 
алмасып, бірлесе жұмыс істеу 
қажет. Сондайақ, Абай атындағы 
Қазақ ұлттық педагогикалық 
университетінің мәртебесін арт
тыру  жөніндег і  жұмыстарды 
жалғастырудың маңызы зор. 
Сіз  басқаратын университет 
педагогикалық білім беретін басты 
оқу орны болуға тиіс, – деді Мем

лекет басшысы. Кездесу барысын
да Қазақстан Президенті ҚазҰПУ 
ректорын  университеттің 90 
жылдық мерейтойымен құттықтап, 
осы айтулы күнге орай барлық 
оқытушыпро фессорлар құрамы 
мен сту дент терге құттықтау сөзін 
жолдады.

Т . Б а л ы қ б а е в  Н ұ р с ұ л т а н 
Назарбаевқа биылғы Жолдаудың 
ережелеріне сәйкес оқу орны ал
дына қойылған міндеттерді орын
дау барысы және университетті 
дамыту жоспарының жүзеге 
асырылуы жөнінде баяндады. 
Ректордың мәліметіне сәйкес, 
университет QS World University 
Rankings 2019 есебі бойынша үздік 
топ500 жоғары оқу орындарының 
қатарына енген.

Ж а н с а я  м е н  М а р и я 
арасындағы аса тартыс
т ы  о й ы н  ү ш  к ү н  ө т т і . 
12қараша күні классикада 
қазақстандық шахматшы қыз 
жеңіске жетіп, мерейімізді 
асырды. Олай дейтініміз 
қ а р с ы л а с ы  ә л е м д е г і  е ң 
мық ты шахматшылардың 
бірі. Үш бірдей Олимпиа
дада жүлде алған. Алтыны 
бар, күмісі бар, қоласы бар. 
Әлем чемпионаты мен Еу
ропа чемпионатында да зор 
жетістікке жеткен. 

13қараша күні өткен 
о й ы н д а  М а р и я  М у з ы 
чук жеңіске жетіп, есепті 
теңес тірді. Жансаяға бұл 
ойында тең түскеннің өзі 
жеткілікті еді. Алайда, тәжі
рибелі  қарсыласы мық
тылығын мойындатып кетті. 
Нәтижесінде жартылай фи
налға шыққан шахматшы 
кеше блицте анықталды. 

Шешуші ойын өте қы
зықты өтті.  Алғашқы 10 
минуттағы ойында украи
налық шахматшы қыз жеңіс
ке жетті. Үзілістен кейін 
Жансая жеңіске бастар жол
ды тапты. Қорытын дысында 
қосымша 5 минут тық ойын
да Мария бір рет жеңіске 
жетіп, бір рет тең түсті. 

1 8  ж а с т а ғ ы  Ж а н 
сая Әбдімәлік  әйелдер 
арасындағы әлем чем 

пионатында зор жетіс тік 
шыңын бағындырды деп 
айта аламыз. 64 шахматшы 
қатысқан бәсекеде үздік 
8 ойыншының қатарына 
енді. Осыған дейін бірде
бір қазақстандық шахмат
шы қыз әлем чемпионаты
н ы ң  ш и р е к  ф и н а л ы н а 
шықпаған. 

Жансая Марияға дейін 
үнді Рут Им Падминиді, 
қытайлық Хе Жаоны және 
FIDE рейтингінде 16орын
да тұрған поляк қызы Йолан
та Завадскийді жеңді. 

Қ а з а қ с т а н д ы қ  ш а х 
матшы қыз  қаз ір  FIDE 
рейтингінде 22орында тұр. 
Жансаяның жетістіг і  аз 
емес. Талай халықаралық 
жарыстарда топ жарған. 8 
жасқа дейінгі қыздар ара
сында Азия чемпионы (2008 
ж), оқушылар арасында екі 
дүркін әлем чемпионы (2010, 
2012), жасөспірімдер ара
сында әлем чемпионы (2011 
ж), 20 жасқа дейінгі қыздар 
арасында әлем чемпионы 
(2017 ж) және күмісі (2013 
ж) мен қоласын (2015 ж) да 
алған. Ерлер (2017 ж) мен 
әйелдер (2014 ж) арасын
да халықаралық деңгейдегі 
гроссмейстер. Халықаралық 
деңгейдегі спорт шебері. 
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Ақпарат

ТАРАЗДА ТАРИФТЕРДІ 
ТӨМЕНДЕТУ МӘСЕЛЕСІ ҚАРАЛДЫ

ТӨЛ ТЕҢГЕМІЗ ЖІГІТ ЖАСЫ – 
ЖИЫРМА БЕСТЕ

ХАЛЫҚ САНЫ АРТЫП КЕЛЕДІ

ЖАНСАЯ ӘБДІМӘЛІК –
ӘЛЕМ ЧЕМПИОНАТЫНЫҢ 

ШИРЕК ФИНАЛЫНА ШЫҚҚАН 
ТҰҢҒЫШ ҚАЗАҚ ҚЫЗЫ

ЗЕЙНЕТАҚЫ 
ҚОРЫНА ТАҒЫ ДА 

ҚАУІП ТӨНДІ

ҚР Премьер-Министрі 
Жамбыл облысына 
жұмыс сапары барысында 
өңірдің монополистерімен 
және коммуналдық 
кәсіпорындарымен тарифтік 
саясаттың ашықтығы 
мәселелерін талқылады. 
Елбасының Қауіпсіздік 
кеңесінің отырысында берген 
тапсырмаларын орындау ая-
сында тарифтерді төмендету 
бойынша қабылданған шара-
лар қаралды. 

Кеңес барысында тарифтерді 
белгілеудің айқындығы, электр 
және жылу энергиясына, су
мен және газбен жабдықтау 
қызметтеріне, кәріз жүйесі, теле
фон байланысы және интер
нетке тарифтерді төмендетуге 
қатысты мәселелер көтерілді. 
Б.Сағынтаев Президенттің түпкі 
тұтынушыларға  тарифтерді 
төмендету жөніндегі міндеттерін 
орындау мақсатында Үкімет тиісті 
жұмыстарды бастағанын атап өтті. 
Бұл – қысқа мерзімде іске асыры
луы тиісті институционалдық, 

жүйелік өзгерістер және жедел 
шаралар. Табиғи монополистер 
қаражаттарын мақсатты пай
далануды және монополияға 
қарсы қызметті және мемлекеттік 
бақылауды күшейту бойынша 
заңнамаға түзетулерді әзірлеу 
жұмыстары басталды. «Табиғи 
монополиялар туралы» жаңа заң 
жобасы Парламент Мәжілісінің 
қарауына берілген. Жаңа заң 
жобасында тарифті барынша 
айқын етуге және халықты та
риф қалыптастыру процесіне 
т а р т у ғ а  м ү м к і н д і к  б е р е т і н 
бірқатар институттарды құру 
қарастырылған. Өз кезегінде, 
өңірлердегі жергілікті атқарушы 
органдардың және коммуналдық 
кәсіпорындардың басшылары 
өз деңгейлерінде тарифтерді 
қ а л ы п т а с т ы р у  п р о ц е с і н і ң 
а й қ ы н д ы ғ ы н  қ а м т а м а с ы з 
етуі тиіс және энергетикалық 
қызметтер нарығында баға 
белгілеуді бақылауды күшейтіп, 
сондайақ тарифтерді төмендету 
бойынша барлық қажетті ша
р а л а р д ы  д е р е у  қ а б ы л д а у ы 
қажеттігін баса айтты. 

Алматыда Қазақстан 
қаржыгерлерінің VIII конгресі 
болып өтті. Маңызды жиын 
төл теңгеміздің дүниеге 
келгеніне 25 жыл толуына 
орай ұйымдастырылды. 

А т а л м ы ш  қ а р ж ы г е р л е р 
конгресінде ҚР Ұлттық банкінің 
төрағасы Данияр Ақышев сөз 
сөйлеп, банктерге бүгінгі күні 
қойылатын заманауи талаптарды 
атады және бұл бағытта басталған 
жұмыстармен таныстырды. Осы 
орайда 2 жылда стандарттары 
төмен және тәуекелдерді басқару 
жүйесі әлсіз 5 банктің лицензи
ясы қайтарылғанын атап өтті. 
«Казкоммерцбанк» банкінің  
«Халық» банкіне қосылғаны тек 
Қазақстан емес, ТМД көлемінде 
бәсекеге қабілетті қаржы ин
ститутына айналғанын жетістік 
ретінде атады. «Ұлттық банк» 
банк секторының тұрақтылығын 
арттыратын кешенді бағдарлама 
құрды. Басты мақсат –  банктерді 
акционерлердің қаржысын тар
та отырып сауықтыру. Бұл өз 
кезегінде бірнеше жыл стагна
цияда тұрып қалған бизнесті 
несиелендірудің қайта жанда
нуына септігін тигізбек. Сау 
банктердің экономиканы несие
мен қамтуының көлемі 7 пайызға 
артқан», – деді ол. 

Бас банкирдің айтуынша, 
талқылау институтының ашы
луы қаржылық ұйымдардағы 
а л ғ а ш қ ы  п р о б л е м а л а р д ы 
анықтауға,  инвесторлардың 
құқығы мен мүддесін қорғауға 
бағытталған. Төлем қабілеттілігі 
нашар банктерді анықтау режімі 
жетілдірілетін болады. «Әңгіме, 
банк активтерінің сапасын жан
жақты бағалау туралы. Біздің 
о й ы м ы з ш а ,  б ұ л  р ә с і м  т е к 
банктердің өзіне қажет нәрсе. 
Тәуелсіз бағалау инвесторлардың 
қаржылық институттарға сенімін 
арттырады», –  деді Ақышев. 

Ия, Тәуелсіздігіміздің бір 
белгісі саналатын төл теңгеміз де 
жігіт жасы жиырма беске келген 
екен. Тұсауы дұрыс кесілмеген 
баладай бір жығылып, бір тұрған 
банк жүйесі жігіт жасына келіп 
ақыл тоқтатып, алдағы уақытта 
қ а д а м ы н  н ы қ  б а с а р  д е г е н 
үміттеміз.

Үстіміздегі жылдың 
1-қазанында Қазақстанда 
халық саны 18 млн. 334,3 адам 
болды. Бұл өткен жылдың 
1-қазанымен салыстырғанда 
237,4 мың адамға көп немесе 
1,3 пайызға өскенін көрсетеді. 

Өзге деректерді келтірген са
рапшылар 2018 жылғы қаңтар
қ ы р  к ү й е к т е  р е с п у б л и к а д а 
1 жасқа дейінгі 2 354 нәресте 
өл і  мі  т іркелгенін  жет  к ізд і . 
2017 жылғы қаңтарқыр күйе
гімен салыстырғанда 1 жасқа 
дейінгі шетінеген нәресте саны 
1,3 пайызға көп. Нәресте өлім
жітімінің негізгі себебі – пери

на талдық кезеңде пайда бо
латын жағдайлар. Туа біткен 
ауыт қулардан 465 немесе 19,8%, 
тыныс органдары ауруларынан 
–  152 немесе 6,5%, жазатайым 
жағ дайдан, уланудан және жара
қаттан –  108 немесе 4,6% нәресте 
қайтыс болды. 2018 жыл дың 
қаңтарқыркүйек айлары ара
лығында елімізге көшіп келгендер 
саны 2017 жылғы көрсеткіштен 
21,8 пайыз азайып, қоныс аудар
ғандар саны 12,2 пайызды құрады. 
Негізгі миграциялық көшіқон 
ТМД елдері бойынша өтіп жатыр. 
ТМД елдерінен келген адамдар 
үлесі 78,2 пайыз, көшіп кеткендер 
үлесі –  90,8 пайыз болды.



www.qazaquni.kz
№45 (811), 19 қараша, 20183

Үкіметтің кезекті отырысында ҚР премьер-министрі Бақытжан 
Сағынтаев Еңбек және халықты әлеуметтік қорғау министрлігі мен жер-
гілікті әкімдіктерге әдеттегідей қағаз жүзінде көпіртіп есеп беретіндей 
емес, қазақстандықтардың  қолына тиетін нақты айлық табысына 
сараптама жасауды тапсырды. Бұл туралы baq.kz хабар таратты.
«Бәрі сол «статистиканың мәліметі дұрыс емес» деген әңгімеге тіреледі. 
Болмаса, орташа жалақы жоғары дейсіздер. Ал шын мәнінде халықтың 
нақты табысы әлдеқайда төмен. Оған не себеп болып отыр? Соны 
анықтайтын дәйекті де нақты сараптама керек. Бұл бірінші кезекте 
осы мәселеге жауап беретін құзыретті органдар – Еңбек және халықты 
әлеуметтік қорғау министрлігі мен жергілікті жердегі әкімдіктердің 
жұмысы», – деді Үкімет басшысы. Осы орайда премьер-министр келесі 
айда өтетін Үкімет отырысында аталған мәселе қайта қаралатынын 
жеткізді. Бір айдан кейін  нақтыланған есеп-қисап бас уәзірдің алдында 
жатуы керек. 

2-3-бетті дайындаған 
Зейнолла ҚАБИОЛЛАҰЛЫ

Құмсағат

шықпайды. Әлде бұл бір ғана 
Экономика министрлігі штатының 
орташа айлық жалақысының 
көрсеткішін бүкіл қазақстандық 
тұрғындарға жапсыра салу ма? 
Наурыз айы аяқталмай жатып 
бұл көрсеткіштерді қалай ғана 
тез  жинап алды? Әдетте  бір 
компанияның есепқисабын 
тексеруге кем дегенде бір ай уақыт 
қажет. Қазақстандықтардың деген 
соң оған барлық жұмыс істейтін 
тұрғындардың табысы кіруі керек 
емес пе? Осы жағын ескерсек, 
орташа жалақы 153 мыңның 

қымбатшылық заманында алатын 
айлықтарының тым аз екенін 
бірнеше жылдан бері тұрғындар 
тұрақты айтып келеді. Басқасын 
былай қойғанда, біздің газетте 
жазылған сол мақаланың жарық 
көргеніне де жеті ай болыпты.

Жұрт жалақысының жартысын 
коммуналдық қызмет үшін береді 
деп айттық. Ол шындық. Осы 
тұста мына бір жағдайға назар 
аудармасқа болмайды. Электр 
қуатының тым қымбаттап кет
кенін бұқара баяғыдан бері , 
ж ы л д а р  б о й ы  а й т ы п  к е л д і . 

салыстырғанда 8,6 пайызға, нақты 
алғанда 2,4 пайызға өскен екен. 
«Жалпы салыстырған» мен «нақты 
алғандарының» қайсысы дұрыс, 
қайсысына сенуге болады? Бұл 
да кезекті қисынсыз есеп екені 
айтпаса да түсінікті.  Мұндай 
жалған мәлімет қайдан шығып 
отыр? Тұрғындардың деген соң 
бұл  дерек еліміздег і  барлық 
адамдарға қатысты емес пе? Әлде 
164 552 теңге жалақысы барлардың 
қатарына айына небары 3040 мың 
теңге алатын күзетшілер, түрлі 
мекемелердің еденін жуатындар, 
тағы да көптеген мардымсыз 
жалақы алатын адамдар кірмей ме? 
Демек, бұл жерде жалған ақпарат 
салалық министрліктен, жергілікті 
әкімдіктерден немесе статистика 
орындарынан шығып отыр деп 
айтуға болады.

Мәліметті көтеріп, қағазға 
к ө п і р т і п  ж а з ы п  б е р г е н н е н 
адамдардың жалақысы өсіп, 
сатып алу қабілеті артып кете 
ме? Жоқ. Олай болса айына бір 
миллионға жуық айлық алатын 
министрлерге 60 мың теңге айлық 
тағайындап, «Біздің министрлер 
айына 600 мың теңге жалақы 
алады» деп жар салып көрелік 
ұнаса. Мұндай әділетсіздікті, 
жөнсіз жапсырылған жалған 
ақпаратты олар көтере алмасы 
белгілі. Ертеңіндеақ, айқайлап 
ш ы ғ а  к е л е р і  а н ы қ ,  н е м е с е 
қызметін тастап қашады. Бұл 
жерде  айтайын дегеніміз  – 
мәселенің материалдық жағы 
ғана емес, моральдық жүгі. Әдетте 
қарапайым адам қулықсұмдыққа 
бара бермейді. Олар барды – бар, 
жоқты – жоқ деп ашық айтып 
үйренген. Бұл әріберіден соң 
күнін әзер көріп жүргендерге 
«Айтарлықтай жоғары жалақы 
алып жатырсыңдар, тағы не керек 
сендерге?!» деп сұқ саусағымен 
халықтың көзін шұқығанмен 
бірдей көрініс емес пе? Осы бір 
жалған мәліметтердің өзі халықтың 
ашуызасын тудыратынын неге 
ескермейміз? Олар қанша ақша 
алып жатқандарын жария етіңдер 
деп сұрап па Үкіметтен? 

Реті келгенде айта кетейік, 
соңы қалай аяқталса  да  бұл 
о р ы н д ы  к ө т е р і л г е н  м ә с е л е 
е к е н і н  а т а п  ө т к е н і м і з  ж ө н . 
Біріншіден, министрлер мен 
түрлі лауазымдағы әкімдердің 
адалдық деңгейін тексеретін 
сынақ болмақ. Екіншіден, осы 
айлыққа қатысты жалған ақпарат 
беретін әкімдер мен министрлер 
қол астындағы тұрғындардың 
қанша айлық алатынын, қалай 
күн көріп жатқанын сәл де болса 
біле бастайтын шығар. Өкініштісі, 
б і л г е н  к ү н н і ң  ө з і н д е  ө т і р і к 
ақпарат беруден қайтпайтындар 
да табылары сөзсіз.  Өйткені, 
х а л ы қ т ы ң  т ұ р м ы с ы  т ө м е н 
болғаны үшін жоғары жақта оның 
басынан ешкім сипамасы белгілі. 
Қызметінен айырылып қалмас 
үшін небір құйтұрқы әдістерге, 
көзбояушылыққа барады. Сөйтіп 
халқының көзін бақырайтып 
қойып өтірік айтады. Оған қоса 
Елбасыны да алдайды. Сонда 
олар өздерін жоғарыдан бақылап, 
бағытбағдар беріп отыратын 
басшыларын ақымақ санағаны 
ғой? Немесе басшылары да бұның 
бәрін біле тұра олардың осы іс
әрекетіне көз жұмып қарайды 
деген сөз.  Басқаша түсіндіру 
мүмкін емес.

Ақиқаттан айныған жерде 
адасу басталатыны белгілі. Жалған 
сөйлеген жан өзі ғана адасып 
қоймайды, өзгені де жарға жығады. 
Ең өкініштісі де сол...

Б ұ л  а қ ж а р м а  а қ п а р а т т а н 
хабардар болған қарапайым халық 
«Құдайымау, шынымен де алатын 
айлығымыз туралы ащы шындық 
Бас уәзірдің құлағына жеткені ме?! 
Қатардағы тұрғындардың айлық 
жалақысы туралы жалған есеп 
берген министрлер мен әкімдердің 
өтірігі енді ашылатын болды!» –
дейді тапқаны тұрмысына жетпей 
жатқандар. Соңғы он шақты күнде 
екі бірдей жақсы жаңалық естіген 
қарапайым халықтың қуанышында 
шек жоқ. Енді қайтсын, алатын 
6070 мың теңгенің жартысын 
коммуналдық төлемдерге берген 
соң келесі айлыққа дейін ашқұрсақ 
жүрген көпшілік өз құлағына өздері 
сенбей қалғаны да шындық. Оның 
үстіне жақында өткен Қауіпсіздік 
кеңесінің отырысында Елбасы 
жылдар бойы халықты қанап 
келген электр қуатын, газ, жылу 
және су тарататын монополист 
к ә с і п о р ы н д а р д ы ң  қ ы з м е т і н 
тексеріп, тойымсыздықпен негізсіз 
көтеріп алған бағаларды түсіріңдер, 
к і н ә л і л е р д і  ж а з а л а ң д а р  д е п 
тапсырма бергені бар. «Жақсы сөз 
– жарым ырыс» демекші, міне дәп 
осы екі жаңалық жұрттың еңсесін 
түзегендей болды. Бірақ, қуануға 
әлі ертерек, тапсырманың нақты 
орындалғанына көз жеткізген соң 
ғана тұрғындар бөріктерін аспанға 
атса болады. Өйткені, елімізде 
қалыптасқан тәжірибеге сүйенсек, 
біздегі жоғарыдан берілген кез
келген тапсырма шұғыл басталып, 
науқандық қана сипат алып, соңы 
сиырқұйымшақтанып, көп уақыт 
өтпей ұмытылатыны белгілі . 
Яғни, нақты берілген тапсырманы 
орындауда да билік басындағылар 
түк бітірмей түлкібұлаңға салып, 
жоғарыға «Қырдықжойдық!» деп 
беттері бүлк етпей өтірік есеп бере
тініні жасырын емес. Бұл жолы да 
дәп солай болуы әбден мүмкін. 

Енді  сөзіміз  дәлелді  болу 
үшін қатардағы адамдардың 
алатын айлығы жайында жоғары 
мінберден лауазымдылардың 
аузынан шыққан бірекі лебіздерін 
айта кетелік. Бұл туралы «Қазақ 
үні» газеті («Министр мектепте 
оқымаған ба?», №16, 23042018 
ж.) жазған болатын. Түсінікті 
болу үшін сол мақаладан үзінді 
келтірелік.

«Еліміздің экономикасының 
тізгінін қолында ұстап отырған 
министр Тимур Сүлейменов 
қазақстандықтардың өткен наурыз 
айындағы жалақысын шотқа 
салып, тұрғындарымыз орташа 
есеппен қанша айлық алғанын 
санап үлгеріпті. Оның айтуынша 
Қазақстанда осы жылдың наурыз 
айында орташа айлық еңбекақы 
нақты көріністе 2,4 пайызға өсіп, 
153,2 мың теңгені құрапты.Бұл 
туралы Үкімет отырысында ҚР 
Ұлттық экономика министрі 
Тимур Сүлейменов ауыз толтырып 
мәлімдеді. «Есептік кезеңде ЖІӨ 
өсуі 4,1 пайызды құрады. 2017 
жылдың сәйкес кезеңінде ЖІӨ 
3,6 пайыз болған еді. Мұндай 
с е р п і н  ө н е р к ә с і п т і ң ,  а у ы л 
шаруашылығының, көрсетілетін 
қызметтер саласының өсуімен 
б а й л а н ы с т ы .  С о н д а й  а қ , 
жалпы ішкі өнімнің ұлғаюуына 
и н в е с т и ц и я л а р д ы ң  ж о ғ а р ғ ы 
өсімі мен төмен инфляциялық 
процестер септіг ін  тигізуде. 
Инфляция жыл басынан бері 1,8 
пайызды құрады. Бұл 2017 жылдың 
сәйкес кезеңі бойынша 0,5 пайызға 
төмен. Жылдық мәндегі инфляция 
6,6  пайызды құрады»,  – деп 
қуантты жиналғандарды. 

Былтырғыға қарағанда, ел 
экономикасында сәл де болса 
алға жылжу бар шығар, оған 
ешкімнің таласы жоқ. Бірақ, 
министрдің қазақстандықтардың 
о р т а ш а  ж а л а қ ы с ы  т у р а л ы 
есебіне ешкім сенбесі  анық. 
О н ы с ы  н а қ т ы  е с е п т е н  г ө р і 
ертегіге көбірек ұқсайды. Біздегі 
тұрақты жұмыс істейтін, саны 
жағынан ең көп мемлекеттік 
қызметкерлер саналатын мұғалім
дер, тәрбиешілер, дәрігерлер, 
медбикелер мен әкімдіктегі қара
пайым қызметкерлердің жалақы
сы 80 мыңға жетпей жатса, 153 
мың теңге орташа жалақы қай 
жақтан пайда болды? Ал, жеке 
кәсіпорындар мен құрылыста 
таңғы сегізден кешкі сегізге дейін 
жұмыс істейтіндер де 100 мың 
теңге таппайды. Оның үстіне 
құрылыс маусымы әлі басталған 
жоқ. Миллиондаған жұмыссыз 
жүргендерді бұл басқатырғыш 
жұмбақ есепке қоспаған күннің 
өзінде мұндай қомақты сома 

маңайына жоламайтынын бесінші 
сыныптың оқушысы да шығарып 
бере алады. Әлде біздің министр 
бастауыш сыныпта математика 
пәнін оқымаған ба? Біздіңше, 
Сүлейменов қол астындағылардың 
қиялынан туындап, «тисе терекке, 
тимесе бұтаққа» деп дайындап 
б е р г е н  ж а л ғ а н  а қ п а р а т ы н 
жариялай салған. Мұндай есеп 
құлаққа қонымды болу үшін 
барлық сала мен еліміз бойынша 
еңбек ететін адамдардың табысын 
түгелдей тексеріп, нақты зерттеу 
жүргізу қажет. Сонда ғана, 153 
мың теңгелік орташа жалақының 
жеті қабат жер астынан шыққанын 
немесе аспаннан аяғы салбырап 
түскенін нақты білетін боламыз». 
Осы тектес жалған мәліметтер 
өзге де министрлер мен әкімдердің 
есебінде жиі кездеседі. Оның бәрін 
тізіп жатудың қажеті жоқ шығар.

К ө з і  қ а р а қ т ы  к е з  к е л г е н 
адам күн делікті жаңалықтарды 
жі бер мей, қадағалап отырады. 
Жоғары білімді, аты жер жаратын 
шетелдерден мемлекет есебінен 
білік тіліктерін арттырып келген 
лаузымдылар түгіл, орта ғана білімі 
бар қарапайым жұмыс адамының 
өзі оны қалт жібер мейді. Бүгінгі 
заманның талабы солай, онсыз өмір 
көшіне ілесе алмайсыз. Әсіресе, бұл 
билік басындағылар үшін аса қажет. 
Кеңседен шықса өздерін адасып 
кетердей сезінетін басшылар 
х а л ы қ т ы ң  а р а с ы н а  б а р м а с а 
д а ,  б а с ы л ы м д а р д а  ж а з ы л ы п , 
телеарналардағы жаңалықтардағы 
жұрттың жанайқайына бір сәт 
құлақ түруге болады ғой. Кеңседе 
омалып отыратын басшы – бар 
болғаны хатшы ғана. Нағыз басшы 
күнітүні халықтың ортасында 
жүруге тиісті. Құдайдың құтты 
күні қарапайым тұрғындардың 
тұрмыстық түйткілдерін жариялап 
ж а т қ а н  т е л е а р н а л а р  с о н ы ң 
бәрін кім үшін көрсетіп жатыр? 
Әрине, бұқара сенім артқан билік 
басындағы азаматтар естіпкөрсін, 
оқысын, осыған назар аударсын 
деген мақсатпен беріледі. Бүгінгі 

Осыған байланысты салалық 
министр ліктерге, Монополияға 
қарсы күрес агенттігіне талай 
арыздар жолданғаны да анық. 
Осы орайда, олардың қайсысы 
нақты бір шешім қабылдап, баға
ның негізсіз көтерілгенін кім 
тексеріпті? Керісінше, агент
тіктің бұрынғы басшысы Мұрат 
Оспанов Атырау аймағында электр 
қуатына бағаны көтеруге заңсыз 
рұқсат беріп, пара алғаны үшін 
өзі істі болды. Ешкімнен ешқан
дай көмек болмаған соң, халық 
Елбасына арызды қарша боратуға 
мәжбүр. Енді міне, Президент 
негізсіз көтерілген бағаларды 
түсіру туралы бұйрық беріп еді 
бәрі қимылдай бастады. Сонда 
м и н и с т р л е р ,  ә к і м д е р  б ұ ғ а н 
дейін тұтынушылардың құқығы 
өрескел бұзылғанын, тойымсыз 
кәсіпкерлердің  тәбет ін  тыю 
керектігін білмегені ме? Білгенде 
қ а н д а й ,  с о д а н  ө з д е р і н е  д е 
пайда түсіріп отыр десек артық 
айтқандық емес. Халықтың мұң
мұқтажына мән бермейтіндер 
жауапты салалар мен аймақтарды 
қалай басқарып отыр?..

Қарапайым халықтың айлық 
жалақысы сөз болған үкіметтің осы 
отырысында премьерминистр 
Бақытжан Сағынтаев «Бәрі сол 
«статистиканың мәліметі дұрыс 
емес» деген әңгімеге тіреледі» 
деп айтуы тегін емес. Үкіметке 
берілетін мәліметтерде шикілік 
болған соң айтып отыр. Жақында 
ғана 2018 жылдың қазан айындағы 
бір жалдамалы қызметкердің 
орташа айлық жалақысының 
мөлшері 164 552 теңгені құрады, 
д е п  х а б а р л а д ы  Қ а з А қ п а р а т 
тілшісі ҚР Ұлттық экономика 
м и н и с т р л і г і н і ң  С т а т и с т и к а 
а г е н т т і г і н е  с і л т е м е  ж а с а п . 
Соған орай, биылғы жылдың 
қыркүйегінде тұрғындардың бір 
айдағы жан басына шаққандағы 
ақшалай шығындарының орташа 
көлемі 89 613 теңгені құраған. 
Олардың айтуынша, тұрғындардың 
ақшалай табысы өткен жылмен 

ЖАЛҒАН 
АҚПАРАТПЕН 
ЖҰРТТЫҢ ЖАЛАҚЫСЫ 
КӨТЕРІЛМЕЙДІ
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Жауапкершілікті толығымен түсіне оты-
рып, саналы түрде заң бұзған мемлекеттік 
қызметкерлердің әрекеттерін су ішкен 
құдығына түкіру, Қазақстанды отаным деп 
сезінбеу, қосмекенді бақа-шаянның қылығы 
деп түсінеміз.
 Парламентте өткен Мәжілістің пленарлық 
отырысында «Ақ жол» фракциясының депу-
таты Берік Дүйсембинов «Қос азаматтықты 
қолдағандар жауапқа тартылуы тиіс» деп 
мәлімдеді. «Қазақ үні» газеті Үкіметке 
жолданған депутаттық сауалдың толық 
мәтінін  ұсынады:

Еліміздегі өрт қауіпсіздігінің жағдайы бойынша өткен 
«үкіметтік сағатта» Азат Перуашев шенеуніктердің өз 
міндеттерін орындауға «кедергі» келтіретін заңдар жөнінде 
берген түсіндірмелерін «сыныққа сылтау» деп атады.

Берік ДҮЙСЕМБИНОВ:

Қазақстан Республикасы
ның азаматтығы – бұл мемле
кет тіліктің темірқа зы ғының 
бірі. Ол адамның мемлекет
пен саясиқұқықтық байла
нысын айқындайды, олар
дың өзара құқықтары мен 
міндеттерінің жиынтығын 
біл діреді. Қазақстанның аза
м а т ы  б о л у ,  К о н с т и т у ц и я 
мен заңдарда жарияланған, 
кепiлдiк берiлетiн азаматтық, 
саяси, экономикалық және 
әлеуметтiк  құқықтар мен 
бостандықтарды барынша 
толық иеленуіне негіз болады.

Біз, ортақ тарихи тағдыр 
б і р і к т і р г е н  Қ а з а қ с т а н 
халқы, бір елдің ғана, яғни, 
Казақстанның азаматымыз. 
Біздің ұғымымызда қос елдің 
азаматы болу деген түсінік 
мүлде жоқ және бұл ереже 
Ата заңымыздың 10бабының 
3тармағында тайға таңба 
басқандай етіп жазылған.

Әкімшілік құқық бұзу
ш ы  л ы қ  к о д е к с і н д е  қ о с 
азаматтық үшін жауапкершілік 
қарастырылған. Ал бұндай заң 
бұзушылықты мемлекеттік 
қызметтегі адамдар жасаса, 
жауапкершілік одан да қатаң.

Егер шетел заңнамасына көз 
жүгіртсек, мысалы Әзірбай
жанда қос азаматтық үшін 
қыл мыстық жаза 2014 жылы 
енгізілген. Тіпті көршілес қыр
ғыз елінде мемлекеттік қыз
меттегі адамдарды қос аза мат тық 
үшін қылмыстық жазаға тарту 
мәселесі талқылану үстінде.

Қытай заңнамасы да қос 
азаматтыққа қатаң қарай
тын дығы баршамызға мәлім. 
Қытай азаматтығынан шықпай, 
Қазақстанға көшіп келмекші 
болған қандастарымыздың 
басы нан өтіп жатқан жағдай
лар оған куә. Сыртқы істер 
министрлігінің 12 қос аза
маттығы бар қытай қазақ тарын 
тұтқыннан босатып алу үшін 
қыруар күш жұмсағанын да 
өздеріңіз білесіздер. Естеріңізге 
сала кетейін, осы мәселені «Ақ 
жол» партиясының делега
циясы былтыр Бейжінде ең 
жоғарғы деңгейде көтерген 
б о л а т ы н .  М ү м к і н ш і л і к т і 
пайдалана отырып Сыртқы 

ҚОС АЗАМАТТЫҚТЫ 
ҚОЛДАҒАНДАР ЖАУАПҚА 

ТАРТЫЛУЫ ТИІС 

АЗАТ ПЕРУАШЕВ ӨРТ 
СӨНДІРУ ҚЫЗМЕТІНІҢ 

КЕМШІЛІКТЕРІН АТАДЫ

ҚАЗАҚСТАНДЫ ОТАНЫМ ДЕП СЕЗІНБЕУ, ҚОСМЕКЕНДІ 
БАҚА-ШАЯННЫҢ ҚЫЛЫҒЫ ДЕП ТҮСІНЕМІЗ

ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ БАС ПРОКУРОРЫ Қ.П.ҚОЖАМЖАРОВҚА
ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ ІШКІ ІСТЕР МИНИСТРІ Қ.Н.ҚАСЫМОВҚА

ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ ӘДІЛЕТ МИНИСТРІ М.Б.БЕКЕТАЕВҚА
Д Е П У Т А Т Т Ы Қ  С А У А Л

істер министрлігіне барынша 
қолдау көрсеткені үшін алғыс 
айтқымыз келеді. Олар үшін 
керек болса, тіпті Қазақстан 
азаматтығын алуды жеңілдетуге 
болар.

Жалпы, ол елдегі қандас
тарымызға да бір шешімге 
келіп,  қай елдің  азаматы 
болатын ды ғын таңдайтын кез 
де келген сияқты.

Қарапайым азаматтардың 
белгілі бір материалдық мүддеге 
қызығып, мәселен, пенсия, 
әлеуметтік төлемдер, сол азда
ған дүние үшін қос азамат тық 
алып, заң бұзғаны бір әңгіме. 
А л ,  о с ы  ж а у а п к е р ш і л і к т і 
толы  ғымен түсіне отырып, 
с а н а л ы  т ү р д е  з а ң  б ұ з ғ а н 
мемле кеттік қызметкерлердің 
әрекеттерін су ішкен құдығына 
түкіру, Қазақстанды отаным 
деп сез інбеу,  қосмекенді 
бақашаян ның қылығы деп 
түсінеміз.

Мысалы, ақтөбелік адвокат 
Валерий Якубенко 2000 жылы 
Ресей азаматтығын алғанын 
осы уақытқа дейін жасырып 
келген.  Онымен қоймай, 
аталмыш Ресей азаматы мем
лекетпен кепілдендірілген 
заңды көмек көрсету аясын
да  бюджеттен  5  миллион 
теңгеден астам қаржы алған. 
Адвокаттардың қызметіне 
кәсіби қадағалау жүргізудің 
орнына, Ақтөбе облыстық 
а д в о к а т т а р  а л қ а с ы н ы ң 
төрайымы, оның үстіне Ва
лерий Якубенконың жұбайы, 
Раиса Якубенко, кәсіби заңгер 
ретінде заң бұзушылықты көре 
тұра, 18 жыл бойы осыған көз 
жұмып, өзі де заң бұзушылыққа 
тікелей қатысып келген. Тек, 
Әділет министрлігінің тікелей 
араласуының арқасында ғана 
Валерий Якубенко әкімшілік 
жазаға тартылып, лицензиясы
нан айырылған.

С о н ы м е н  қ а т а р ,  қ о л ы 
мызда  бар  мәліметке  сай, 
елімізде 2016 жылы 400ден 
аса, 2017 жылы 600ден аса, 
2 0 1 8  ж ы л д ы ң  1 0  а й ы н ы ң 
ішінде 527 қос азаматтық фак
тілері  анықталған. Ал, бұл 
цифрлардың ішінде қанша 
мемлекеттік қызметкерлер не

месе мемлекеттік билік функ
цияларын жүзеге асыратын 
өкілдер бар екендігін бір құдай 
біледі. Ашық ақпарат көздерінен 
мұндай мәліметті таппадық.

Көптеген елдерде сол елдің 
азаматтығын қабылдау кезінде 
ант беру рәсімі қарастырылған. 
Мысалы, Америка Құрама 
Штаттарында азаматтық алу 
үшін берілетін антта «Мен осы 
күнге дейін азамат болған кез
келген мемлекетке адалдықтан 
мүлдем бас тартамын, қолыма 
қару алып Құрама Штаттар 
жағында шайқасамын» деген 
сөздер бар.

Осындай сөздерден кейін, 
шетелдік азаматтығы бар адам 
қалайша Елімізге қызмет етеді, 
Ата заңымызды місе тұтып, 
отандастарының көзіне қалай 
қарайды?

Мемлекетт ік  қызметте 
істеген, тәжірибелі, заңды бес 
сау сақтай білетін, қалтасында 
басқа елдің төлқұжаты бар 
адам қай елдің сойылын соғары 
белгісіз.

Жоғарыда айтылғанды қо
рыта келе, «Ақ жол» фракци
ясы:

1. Мемлекеттік қызмет
керлердің, билік өкілінің функ
цияларын жүзеге асыратын 
адамдардың (адвокаттардың, 
нотариустардың, сот орындау
шы лардың және т.б ), қос аза
маттығы баржоқтығына тиісті 
тексеру жүргізуді;

2. Жоғарыда аталған тұл
ғалардың қос азаматтығы 
үшін қылмыстық жауапкер
шілікті енгізу мүмкіндігін 
қарастыруды;

3. Қазақстан паспортын 
алған кезде Қазақстан азама
тының антының мәтіні мен 
рәсімін заңмен бекітуді;

4. Жоғарыда көрсетілген 
өрескел заң бұзушылыққа жол 
беріп қана қоймай, оған тікелей 
қатысқан Ақтөбе облыстық ад
вокаттар алқасының төрайы
мын лауазымынан айырып, 
жауапкершілікке тартуды 
сұраймыз.

«Ақ жол» ҚДП 
фракциясының 
депутаттары

«Өте маңызды әрі өзекті 
талқылау болып өтті. Деген
мен, кешегі «АрселорМитталда» 
шыққан өрт жөнінде, 50 адамның 
өмірін жалмаған Ақтөбедегі 
өртенген автобусқа қатысты жу
ырда аяқтал ған сот мәселелері 
айтылмай, тасада қалды.

Бүгінгі әңгімеде ненің көңі
лім нен шықпағандығын айтқым 
келеді. Біз тағы да атқарушы 
органдардың тарапынан өздерін 
ақтаған «сылтауларына» куә 
болып отырмыз. Таяуда ғана 
Ұлттық экономика министрлігі 
Қауіпсіздік Кеңесінде Прези
дентке тарифтік жағдай бойын
ша баяндап, есеп берді. Онда 
да заңдарды желеу етіп, олар 
тәртіп жүр гізуге кедергі келтіріп 
отыр, амал нешік деген сыңай 
танытқан еді…

Кешіріңіз, алайда осы заң 
жобаларын кім енгізеді ? Кімдер 
әзірлейді? Сіздер, өздеріңіз емес 
пе едіңіздер, құрметті министр
ліктер, Үкіметтің атынан енгізіп, 
сол  ұсыныстарға  өзде  р ің із 
келісімдеріңізді беріп, депу
тат тардың алдына келдіңіздер. 
Әріден соң, со кезде депутаттар 
тарифтер мен өрт қауіпсіздігі 
жағдайына қатысты біртұтас 
позицияларыңызға қарсылық 
білдіріп, пікір таластырған бола
тын», – деп атап өтті Перуашев.

Мәселен, «Азаматтық қорғау 
туралы» заң жобасын талқылау 
барысында депутаттардан 1,5 
мыңнан астам түзетулер келіп 
түсті, оның 713і қабылданды. 
А л а й д а  8 0 0  д е н  а с т а м  ө р т 
қауіпсіздігін күшейтуге қатысты 
түзетулерді Үкімет қабылдамай 
тастады.

«Сондықтан да мұндай сыл
тауларды біз қабылдауға тиіс 
емеспіз, – деп түйіндеді ол, – 
орын алған жағдайлар үшін ІІМ
нің Төтенше жағдайлар жөніндегі 
комитеті егжейтегжейлі жауап 
беруге міндетті».

Осы орайда, «Ақ жол» же
тек шісі 2016 жылдың қыр күйе
гінде Ішкі істер министр лігіне 
қауіпқатері жоғары объек
тілердің өрт қауіп сіздігі нің қа
на  ғаттанарлықсыз жағдайы 
жөнінде хат жолдағанын еске 
салды.

М и н и с т р д і ң  2 4  қ а з а н д а 
б е р г е н  ж а у а б ы н д а  м ұ н д а й 
жағдай заңнамалық реттеуде 
қалыптасқан ахуалға байланыс
ты туындады делінген. Арада 
2 жыл өтсе де, қайтадан бұл 
мәселені дәл сол себептермен 
түсіндіріп отыр. Олай болса, 
осы екі жылдың ішінде тиісті 

өзгертулерді әзірлеп, енгізуге 
болмас па еді», – деп депутат 
баяндамашылардың айыбын 
бетіне басты.

Азат Перуашев аталмыш 
с а л а д а ғ ы  қ а у і п  қ а т е р л е р д і 
басқарудағы амалтәсілдерді 
қайта қарау қажет деп санайды: 
«Неліктен 140 мыңнан астам 
нысандардың бүгінде тек 20%
ға жуығы ғана мемлекеттік 
бақылауда, ал қалған 110 мың 
ғимаратқа сонда ешкім жауапты 
емес пе? Кемеровадағы оқиғадан 
кейін,  сауда орталықтарын 
т е к с е р е  б а с т а д ы ,  ж а р а й 
ды делік. Бірақ, көпшіліктің 
жаппай жүретін жері сол жер 
ғана ма? Дәл қазір әріптестерім 
зәулім ғимараттардағы естен 
тандырарлық жағдайларды ай
тып, білім беру және ауруха
на мекемелеріндегі қауіпсіздік 
мәселелерін тілге тиек етті…

Мүмкін, тәуекелдерді басқару 
жүйесінің өзін қайта қарау ке
рек шығар:  өрт қауіпсіздігі 
жоғары деңгейдегі нысандарға 
биік ғима рат тар мен мектептерді 
қоса алғанда қандай нысандар 
жатқызылуы тиіс».

Ф р а к ц и я  ж е т е к ш і с і  ө р т 
сөндірушілердің қызметіне 
жеке тоқталды: «Біз адам өмірін 
құтқаратын өрт сөндірушілердің 
ерлігі мен қаһармандылығына 
еш күмәніміз жоқ – оларға ба
сымызды иіп, тек алғысымызды 
білдіреміз. Мен әріптестерімнің 
олардың әлеуметтік пакетін 
кеңейту, жалақысын көтеру ту
ралы айтқан сөздерін толығымен 
құптаймын.

Әйтсе де, екінші жағынан 
мен олардың ар жағында жа
сырын тұрған адамдардың да 
ж а у а п к е р ш і л і г і  м ә с е л е с і н 
к ө т е р г і м  к е л е д і .  Ө й т к е н і , 
шенеуніктердің деңгейінде біз 
көбінесе қағазбас тылық пен 
жауапсыздықты көреміз. Есеп
те үш жылда 1400 адам қайтыс 
болды деп көрсетілген. Жаңа 
ғана бізге жобалаушылар мен 
құрылысшылардың жауапқа 
тартылғанын айтып отыр.

Ал, аталған нысандардағы 
тиісті бақылау мен өрт қауіп
сіздігінің деңгейін қамта ма сыз ете 
алмаған лауазымды тұл ғалардан 
кімдер жауапқа тартылды? Нақты 
статистиканы келтіріңіз, сол ны
сандарды қадағалап, тексерген бе, 
нұсқамалар жазылып берілген бе, 
я болмаса кінәраткемшіліктерді 
жоюға әрекеттенген бе? Сон
да өрт сөндіру қызметіндегі 
шенеуніктерінің жауапкершілігі 
қайда қалды?».

Туындауы ықтимал келіспеу
шіліктердің алдын алып, Азат 
Перуашев Президенттің Жолдау
ынан дәйексөз келтіріп өтті: «Біз 
бизнеске үнемі көмектесеміз, 
бірақ адам, оның құқығы мен 
денсаулығы бәрінен маңызды. 
Жалпы, бизнес тек қана жеке 
пайдасын ойламай,  мемле
кетпен бірлесе отырып, біздің 
азаматтарымыздың қауіпсіздігі 
мен жайлылығын қамтамасыз 
етуі тиіс».  

«Ақ жол» ҚДП баспасөз қызметі
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Бүгінде Алматы қаласы жаңаша сән-салтанат аумағына айналдырылып жатыр. Тұрғындарының да, 
меймандарының да көзі мен көңілін қуантатын шаһарға айналмақ. Барлық дерлік алаңдары мен даңғыл-
көшелерінде жаңғырту жұмыстары қарқынды.
Осы ұлы қарбалас Абай даңғылын абаттауға ерекше мән берілгенін аңғартады. Әлбетте, ол – құдайдың өзі 
асылдарыннан құйып бере салғандай шалқар ойлы Ақынның атына сай болуын ойлағандық.

Бұл осыдан тура бір жыл бұрын жазылған 
еді. Көтерілген тақырып әлі күнге өзекті 
қалпында. Сондықтан, оқырман назары-
на қайталап ұсынып отырмын.
Әйтеуір пвлодарлықтардың бір кәдесіне 
жараса болғаны.

АЛМАТЫ ҚАЛАСЫНЫҢ ӘКІМІ БАУЫРЖАН БАЙБЕК МЫРЗАНЫҢ НАЗАРЫНА

Бұл ұтымды өзгерістерге риза
шылығымды білдіре отырып ай
тар бірер пікірім былайша:

– Сұлу даңғылдың бас көркі 
болып «Абай ескерткіші» тұр. 
Нау рызбаев Хәкімжан ағамыз дың 
бұл тарихи тамаша туындысы на 
көзім түскен сайын маған Абекең 
түптүзу, кең даңғылын бой лай 
сейілдеп қайтуға қадам бас қалы 
тұрған тәрізденеді. Сол сәтте: 
– Алаңында «Абай ескерткі ші» 
тұрған республикалық Мәде
ниет сарайын «Абай атын дағы 
мәдениет сарайы» десек, тым
тым жарасымды болар еді! – деп 
ойлаймын.

Бұлай ойлағаныма бес жыл 
болды. Пікірімді ішімде қал
дыр майтын ғадетіммен Алматы 
қаласының Сіздің алдыңыздағы 
әкімі А.Есімов мырзаға, екі гә

Соңғы кезде ономастика саласында 
көптеген сұрақтар туындап жүр. Әсіресе, 
Павлодар атына байланысты айтыстар
тыс құлаққа көбірек шалынды. Әлбетте, 
бұл мәселелер өз шешімін табуға тиіс. 
Сондықтан, бүгінгі таңда Павлодар атауын 
өзгертуге байланысты бес маңызды себеп 
барын айтқым келеді. Оларды төменде 
келтіре кетейін.

Бірінші. Павлодардың қазіргі атауы 
оған отаршылдық кезеңде 1861 жылы 4 
(16) сәуірде патшалық билік тарапынан 
Александр ІІнің дүниеге келген кен
же ұлы князь Павел Александровичтің 
құрметіне берілген. Алайда, қазір Ресей 
самодержавиесі жоқ, ол тұрмақ одан кейін 
70 билік құрған Кеңес өкіметі де тарих 
сахнасынан тайып кетті. Ал кешегі пат
ша самодержавиесі мен бүгінгі Тәуелсіз 
Қазақстан арасын байланыстырып тұрған 
ештеме жоқ.

Екінші. Бізбен достас мемлекет болып 
табы латын РФ үкіметі де жаңа қалаларына 
ат  беруде  патшалық фамилияларға 
басымдық бер мейді. Іс жүзінде бұл да өткен 
шақ. Мәсе лен, Екатеринодар қаласының 
аты кезінде Крас нодар деп өзгертілген. Ол 

зетке хат жолдадым. Өкінішке 
қарай, ешкімнен, ешқайдан не 
құп таған, не қарсы болған бір 
ауыз сөз естілмеді (жалпы, бізде 
«нем  кеттілік» деген сырқат бар, 
оған қашан ем табыларын құдай 
білсін).

Хаттарымда айтылғанындай, 
құптауға тұрарлық жәйт – Абай 
атындағы ғимарат, Абай ес
керткіші, Абай даңғылы өзі сұ
ра нып тұрған жарасымдылық, 
айрықша әсем ансамбль!

Ал кейбір егде ағайындар:   
«Тарихы 1934жылдан басталған 
театрдан бүгін Абай атын алып 
тастау дұрыс болмайды» деп 
қарсы болуы мүмкін.

Енді осы екі жәйттің соңғы
сын ой таразымызға тарталық. 
Иә, тағдыры театрмен тығыз 
байланысты жасы үлкен есенсау 

ПАВЛОДАР АТЫН ӨЗГЕРТУДІҢ БЕС СЕБЕБІ

артистер «Абай атындағы» деуді 
өзгертуді өрескелдік деп білер. 
Оларға сауалым: Абекеңнің опера 
мен балет өнеріне қандай қатысы 
болды, осы ыңғайда айтқан бір 
ауыз сөзі бар ма? Меніңше, Абай
дың атына «опера, балет» деген 
сөздері жанастыру ыңғайсызақ!

Ал театрға Абай атын қоюға 
нендей себеп болып еді? Нем
кеттілікпен үндемей қалған, әлі 
де үн қосулары екіталай жұртқа 
жауапты өзім қайтарайын:

Мұхтар Әуезовтің либрет
тосы негізінде 1944жылы Ах
мет Жұбанов пен Латиф Хами
ди қойған «Абай» операсының 
б а с  к е й і п к е р і  ғ а н а  б о л ғ а н 
Абекеңнің атын қою әу баста
ақ қисынсыздық еді. «Әу бас
там» – 1945жылдың көктемі. 
Басқыншы фашизмнің мой
нын үзген Ұлы Жеңіс халықтың 
қуанышын шексіз тасытты. Той 
тойға ұласып дегендей, дана 
ақынымыз Абай Құнанбаевтың 
туғанына 100 жыл толды. Сол 
ұланасырда республика басшы
ларының бірі (әлде басқа адам 
ба, одан дерегім жоқ) 14 жыл 
атсыз тұрған опера және балет 
театрымызға бүкілхалықтық ме
рейтойы кезінде Абай атын беруді 
ұсынды да, мақұлданды. Ішкі
сыртқы саясатқа қайшы лығы 
жоқ.

Ендеше,  театрдағы атын 
қозғамайық та, Мәдениет са
райына сұранып тұрған атын 

да берелік, көпсінбелік! Ал егер 
бір қалада Абай атындағы екі 
нысанның болуы әлдебір заңға 
томпақ десек, онда театрға қазақ 
операсының негізін қала ған, ком
позиторлық өнері КСРОдағы, 
көптеген шет елдегі әріптестерін 
тәнті еткен саз геріміз Мұқан 
Төлебаевтың атын қою – бірден
бір дұрыс шешім болмас па?!

Сөз ретіне қарай еске ала оты
руым артық болмас бір мағлұмат: 
Мұқан Төлебаев кезінде Қазақ 
Советтік Социалистік Респуб ли
касының тұңғыш гимнінің әуенін 
жазды. Ғажап қуатты әуен! Он
дай әуен бола қоймас. Ал сон
да республиканың партия мен 
үкімет басшылары саясат үшін 
«бригадалық тәсіл» жасап, Мұқаңа 
Е.Брусиловский мен Л.Хамидиді 
қосақтай салды. Ол «құбылысты» 
зерттеге німде, Брусиловскийдің 
«Мұқан әуенінің қайырмасына 
бір пікір айттым» деген сөзі ғана 
табылды, ал Хамидидің ешқандай 
қатысы болмағаны анықталды. 
Латиф ақсақалдың: «Гимнге менің 
қатысым болған жоқ, тіркей салды 
ғой» дегені бар. Сол қиянатты 
ашып жазғаным ны санасына 
жетпеді, оң қарауға міндетті 
«мықтылар» немкет тілік көрпесін 
бүркене түсті.

Екінші пікірім (бұл да қала 

әкімдігіне жазбаша жеткен) 
– «Жібек жолы» көше міз дегі 
«Алматы Арбаты» деген сөз 
тіркесінен құтылу. Мәс кеулік 
жазушы жолдасым ондағы «Арбат 
көшесі» туралы: «Сонау бір жыл
дары Мәскеуге әзірбайжан сау
дагерлер ғана келіпкетіп жүреді 
екен. Арбамен. Солар өздеріне 
қолайлы көше бойынан үштөрт 
үйді жалдап алып, жатақхана 
етіпті және сауданы сол көшеде 
жүргізіпті. Сөйтіп, сауда қызып, 
әзірбайжан ағайындар көбейе 
берген де, мәскеуліктер оларды 
сырттай «арбаттықтар» дейтін 
б о л ы п т ы .  « А р б а »  м е н  « а т » 
сөздерінен өздерінше сөзтіркес 
жасаған ғой. Сөйтіп, «Арбат 
көшесі» пайда болған» деді.

Ал оны Алматыға кім тарат
қанын білмеймін. Меніңше, 
ол алаңшамызды «Суретшілер 
алаңы» деу жөн, себебі онда су
рет шілеріміздің туындылары са
тылатын болғалы оншақты жыл.

Қорытындым: бұл пікірлерім 
орынды, Әкім Бауыржан Бай
бек мырза оң ұйғарым жасайды, 
жұртшылық құптайды деп ой
лаймын.

Ғаббас ҚАБЫШҰЛЫ,
жазушы

Қазақ үні

кезде бұл өз ге ріске ешкім ренжіген емес, 
бүгінгі таңда да қаланың атын қайтадан 
Екатеринодар деп өзгертейік деп жүрген 
ешкім жоқ. Бұл өмір, бұл уақыт таңдауы, 
бұл өз уақытының саясаты.

Үшінші .  Мұндай саясат  тәуелсіз 
Қазақстан үшін де маңызды. Отаршылдық 
дәуірді бастан кешірген кезкелген мем
лекет отарсыздандыру үдерісін жүргізеді. 
Қазақ мемлекеттілігі де бұдан сырт қала 
алмайды. Қазақ мемлекеті онда тұратын 
барлық ұлт өкілдері үшін теңдей жағдай 
туғызып отыр. Ертіс өңірінде тұратын 
барлық диаспоралар Павлодар атын өзгерту 
мәселесіне түсіністікпен қарайды. Ал 

орыс диаспорасы болса Павлодар атын 
өзгерту бұл орыссыздандыру емес, елді 
отарлық кезең қалдықтарынан арылта
тын отарсыздандыруға бастайтын қадам 
екендігін түсінуге тиісті.

Төртінші. Енді нақты Павелге – Алек
сандр ІІнің Павлодарға аты берілген кен
же ұлына тоқталайық. Павел империяда 
ешқандай жауапты қызмет атқармаған. Ол 
саясаттан алыс, қатынқұмар жан болатын. 
Ол майдандарда ешқандай ерлік жасаған 
емес. Зор мүмкіндіктері бола тұра өзінің 
аты берілген қалаға еш көмек көрсетпеген. 
Бірде бір мектеп, бірде бір храм салдырт
папты. Қалтасынан көк тиын жұмсамаған. 

Тіпті, өмірінде Павлодарға бірдебір рет 
келіп көрмепті. Сол кездегі патшалық 
Ресейдің қаржы министрі С.Ю.Виттенің 
айтуына қарағанда, Павел Александро
вич «жаман адам емес еді, бірақ мүлде 
байғұс жан болатын». Ол 1902 жылы өзіне 
бағынышты гвардия полковнигі Эрих 
фон Пистолькорстің ажырасқан әйелімен 
морганикалық некеге тұрғаны үшін 
күллі патшалық артықшы лықтарынан, 
таққа мұрагерлік құқықтарынан түгелдей 
айырылған болатын. Патша отбасының 
масқара болған осы сияқты ұрпағына 
Қазақстан түгілі Ресейде қазір қала атын 
беру мүмкін бе?

Бесінші. Қазақ халқы да, қазақ мемлекет
тілігі де Павел Александровичті өлтіруге 
заң жүзінде де, моральдық тұрғыдан да 
жауапты болған емес. Оны 1919 жылы 
30қаңтарда таңғы сағат үште Петропав
ловск бекінісінде Благовидов пен Соловьев 
деген орыс солдаттары атып өлтірген. Яғни, 
Қазақстанның мемлекет құраушы ұлты мен 
жергілікті билік орындары Павлодар атын 
өзгертпейміз деп ешкімнің алдында мой
нына алған міндеттемесі тағы жоқ.

Сондықтан, жоғарыда келтірілген 
жайттар негізінде Павлодар облыстық 
мәслихаты таяу арада Павлодар қаласының 
атауын Керекуге ауыстыру жөнінде шешім 
қабылдауы қажет.

Марат ТОҚАШБАЕВ
Қазақ үні

АБАЙДЫҢ ОПЕРА мен БАЛЕТКЕ
ҚАНДАЙ ҚАТЫСЫ БАР?
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Мораль. Адамгершілік заңды
лық тарын зерттейтін осы бір білім 
саласын Еуропада этика десе, 
Шәкәрім қазақшалап «Ар білімі» 
деген екен.

Кеңес өкіметі мен комму
нистік партия өктемдік құрып 
тұрған заманда бұл мәселе жөнінде 
көптеген кітаптар жазылып, зерт
теулер жасалды. Оның бәрінде 
пролетариаттың ұлы көсемі мораль 
мәселесінде судан таза, сүттен ақ 
болып көр сетілді, жазылды, баян
далды.

Әрине,  Лениннің  мораль 
мәселе сіндегі қайшылығын сол 
кезде таныған ешкім болған жоқ 
деуге аузымыз бармайды. Зиялы 
қауымның бәрі Ленин ту ралы 
шындықты әлдеқашан білетін. 
Бірақ, көсем туралы ғайбат сөз 
айтуға тыйым салған. Ол тура
л ы  қ а ғ и д а  б і р е у  а қ ,  Л е н и н 
– данышпан. Бар мақсат оның 
данышпандығын дәріптеу еді.

Көпшілікке аян ЛенинУлья
нов өзінің көздеген мақ са тына 
жету үшін аянбай еңбек еткен 
адам. Лениннің қазір жарыққа 
шыққан шығар маларының ұзын 
саны 55 том, демек, оның мораль 
хақындағы барлық пікіріне біз тал
дау жасай алмаймыз. Бұл мәселе 
туралы оның арнайы жазған 
еңбегі бар, соған тоқталайық, ол 
1920 жылғы 2қазандағы «Жас
тар Одағының міндеттері» деп 
аталатын комсомолдардың ІІІ
съезіндегі сөйлеген сөзі.

Кейінірек, бұл сөз тасқа ба
сылып, ел ішіне өте кеңінен тара
тылды. Оны білу әрбір пионерге, 
комсомол мүшесіне, студентке 
міндет болатын.

М и л л и о н д а ғ а н  а д а м д а р 
жаттап өскен осы еңбекте Ле
нин мораль проблемасын егжей
тегжей түсіндірген. Ол жастар
ды коммунистік мораль рухы
на тәрбиелеуді жастар одағының 
ең басты міндеттерінің бірі деп 
санаған.

С о н д а  к о м м у н и с т і к  м о 
раль деген не? Бұл сұраққа 
өте тиянақты жауап берген ол 
Маркс іліміне сүйене отырып, 
екі нәрсені басшылыққа алған. 
Бірі моральға таптық тұрғыдан 
келу де, екіншісі моральды жеке 
адамның қасиетінен тыс белгілі 
бір тапқа дәлмедәл келетін саяси 
принцип ретінде пайымдау. Бұл 
тұрғыда мораль өзінің бастапқы 
мәнінен айрылып, саяси фе
номенге айналған. Сондықтан, 
Л е н и н н і ң  м о р а л ь д ы  с а я с и 
тұрғыда түсіндіргеніне таңдануға 
болмас. Себебі, адамдарды таптық 
қасиеттерімен бөлшектеген кезде, 
сөзсіз, бірінші орынға саясат 
шығып, ол адам, қоғам болмы
сына өз билігін жүргізе бастайды.

Ленин моральға осы тұрғыдан 
келген. Сондықтан, ол моральды 
буржуазиялық және коммунистік 
(пролетарлық) деп бөлшектеген. 
Ол буржуазиялық моральды 
жоққа шығарады. Дәлелі, ол 
құдайға сенуге, адамды қанауға 
негізделген. «Біз, – дейді Ленин, 
– құдайға сенбейміз, қанауға жол 
бермейміз». Ленин буржуазиялық 
моральды жоққа шығара берсін, 
онысы мүмкін дұрыс, мүмкін 
т е р і с .  О л  ө з  а л д ы н а  б ө л е к 
әңгіме. Бұл мәселені аттап өткелі 

отырғанымыз, оның қазақтар 
үшін қажеті шамалы, бізде бур
жуазия деген тап болмаған, олай 
болса ондай мораль да болмаған. 
Жоқ нәрсені жоққа шығару бос 
әурешілік.

Менің айтпағым, Лениннің 
«біз құдайға сенбейміз» деп діни 
моральды үзілдікесілді теріске 
шығарғаны туралы.

Жалпы біз құдайға сенбейміз 
деп жария ету көне тәсіл. Бағзы 
заманда дүниеге христиан діні 

ЖАТТАП ӨСКЕН ҚАҒИДА 
(В.И. Лениннің «Жастар одағының міндеттері» атты еңбегін қайта оқығанда)
ЖАЛҒАН ЕКЕН

Ұялу үшін ұят болуы керек. Бұл сөз жер-жерде Ленин комсомолының 
100 жылдығын тойлап жатқандарға арналады. Мен 1993 жылы 
«Ақиқат» жураналында «Жаттап өскен қағида жалған екен» 
(В.И. Лениннің «Жастар одағының міндеттері» атты еңбегін қайта 
оқығанда) деген мақала жариялап едім. Мұнда Лениннің 1920 жылғы 
2 қазандағы комсомолдардың ІІІ-съезіндегі сөйлеген сөзін нысанаға 
алып пікірімді білдірген болатынмын. Бүгінде осы мақаламды қайта 
оқысам, ескірмепті, керісінше, жастардың, көпшіліктің қайта танысуы 
қажет екен. Сол себепті осы мақаланы «Қазақ үні» газеті мен сайтына 
ұсынып, қайта жариялауды құба-құп санадым.

ергені не? Олар не ұтты? Ештеме 
ұтқан жоқ, бастары азанқазан дал
баса ойларға толды. Дұрысы қайсы, 
терісі қайсы, әлі анықталмаған 
күдік. Біреулер Ленинді жеркөкке 
сыйғызбайды, біреулер бар пәлені 
содан көреді. Мұның бәрі ертең
ақ орнына түсер сөздер, ойлар. 
Мәселе онда емес, әңгіме жалған 
дінге (большевизмді айтамын) 
еріп қырылған халық, бүгінгі 
тауқыметті тұрмыс, жол таппай 
дағдарысқа түскен ел басшылары. 
Осының бәріне кім және кімдер 
кінәлі?

Жаңа адамгершілік  тура 
лы айтқан да Ленин ескі мораль 
жоғарыда айтыл ғандай, құдайға 
сенуге, әрі қанауға негіздел ген де
ген дәлелдер келтірген. Қанау болу 
үшін Ленин айтқандай, буржуазия 
және пролетариат болуы керек еді. 
Олар қазақта болмаған. Тіптен, 
Қазақстанда феодализм болмаған 
(Ғарифолла Есім. Сана болмысы. 
1кітап, екінші басылым. 79б.).

Тағы да әңгіме жоқ нәрсе ту
ралы болып отыр. Қанау болмаса 
Қазақстанда тап күресі қайдан 
келген. 192627 жылдан баста
лып байларды тәркілеп, күштеп 
к о л л е к т и в т е н д і р у  ж ү р г і з г е н 
жылдарға шейінгі Қазақстандағы 
қантөгіс соғыстар, қақтығыстар 
мазмұны таптық емес, ұлтазаттық 
қозғалыс болатын. Сол кездегі 
бандылар, басмашылар деп жүр
геніміздің дені ұлтазаттық қозға
лыстың қаһармандары.

Ғайса кім деп сұрақ беріп, оған 
жауап табылмай, осы күндегідей 
ол кезде де адасушылық, ұдай
ұдай пікірлер молынан болды. 
Сондықтан, қазақ азамат тарының 
кейбір әрекеттері бізге бүгінгі күн 
көзімен қарағанда оғаш болуы да 
заңды.

Қазақстан жағдайында тап 
күресіне негізделген адамгерші
лік  шындыққа қабыспайтын 
қа ғида. Бұл адамгершілік емес, 

келгенде, оның идеологтері де 
осыны айтқан. Дінсіздер қатаң 
жазаланған. Енді осы тәсілді боль
шевизм идеологі Ленин қайталап 
отыр. Бұрын дінсіздер, кәпірлер 
моралі жоққа шыға рылса, енді 
сенушілер моралі терістеліп отыр.

Осы арада бір ғана мәселе 
еске мүлдем алынбай, ескеріл
мей тұр. Адам атеист болсын, дін
дәр христиан, мұсылман болсын, 
қысқасы, қандай болсын дінге 
сенсінсенбесін, бәрі бір адам. 
Африканың кейбір тайпаларына 
Христан, Ислам, Будда діндерінің 
ықпалы болмаған, бірақ ондағылар 
адам болып өмір сүріп жатыр. 
Сонда олардың моралінің өлшемі 
не болмақ? Лениннің айтуынша, 
оларды құдай жолына түсірмеу 
керек, сонда дұрыс адамгершілік 
болмақ. Жаман айтпай, жақсы 
жоқ, егер құдай жолына түсіп 
кетсе,  онда оларда  татымды 
адамгершілік болмағаны. Бұл 
адамзат баласының ғасырлар бойы 
тәжірибесінен қорытып шығарған 

ақылсанасымен қиюласпайтын 
түсінік.

Адамның өлшемі адам деп 
көне гректер айтқандай, адамның 
дініне, тіліне, түсіне, байлығына 
қарамай оны табиғаттың өте озық 
жемісі, нәтижесі деп қарайтын 
іл ім  бар,  оның аты – гума 
низм. Адамның өлшемі – адам 
дегенді айтып отырғанымыз осы 
гуманизмді мойындағандық: Ле
нин сияқты адамды құдайға (қай 
дінге болмасын) сенеді екенсің 
деп, оның адамгершілігін жоққа 
шығаруға болмайды. Онда жаңаша 
ешнәрсе ойлап таппағанымыз. 
О р т о д о к с и я л ы қ  д і н д ә р л а р 
мақсаты халықты «кәпірлер» және 
«мұсылмандар», «шоқын ғандар» 
және «шоқынбағандар» деп бөліп, 
бірбірімен қырылыс тыру.

Неге дінге сенген адамда тар
тымды адамгершілік қасиеттер 
болмасқа? Неге құдайға сенген 
адамды теріске шығаруымыз ке
рек? Мақсат неде? Бұл жерде мы
нандай мән бар. Большевизм шын 

мәнінде ешқандай өзгеше тың 
идеология емес, ол да жаңа дін, 
жаңа діни идеология. Дәстүрлі діни 
идеологиядан айырмасы құдайды 
жоққа шығару. Бұл құдайсыз дін, 
тобырдың діні. Бірақ бұлайша іс 
өнбейтінін большевиктер өкімет 
билігін жеңіп алған соң бірден 
ұқты. Құдайдың орнын толтыру 
қажет болды. Сонда большевиктік 
үгіт және насихат күшейтілді. Ле
нин құдай орнына пролетариат 
көсемі Марксті итермеледі, Сталин 
болса Ленин өлісімен, одан жаңа 
құдай жасауға тырысып бақты, 
мақсатына жетті. Ленин беделі осы 
жетпіс жыл ішінде бұрынғы өткен 
пайғамбарлардан әлдеқайда асып 
түсті. Егер Ленин кезінде құдайға 
сенуді түптамырымен жоймағанда 
мұндай жеңіске жету мүмкін емес
ті. Осындай саяси идеологиялық 
күрес заманында гуманизм шаңға 
көміліп қала берді.

Б ү г і н  о й л а п  о т ы р с а қ , 
қарапайым адамдардың құдайға 
сенгені не, болмаса Ленинге сеніп 
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көпекөрінеу жасалған зорлық 
тап күресі жоқ елден тап жау
ын табу керек болды. Ол жос
парланды, орындамасаң қатаң 
революция заңымен жазалана
сын. Міне, осындай жағдайда 
қазақ халқының ғасырлар бойы 
іріктеліп, сұрыпталып келген 
адамгершілік жүйесінің быт
шыты шықты. Пролетариаттың 
тап күресінің  мүддесіне  сай 
адамгершілік қалыптастыру ісіне 
ұлт большевиктері бел шешіп 
кірісті. Бұл ұлы адасу болатын. 
Жоқ нәрсені бар деп, бар нәрсені 
жоққа шығарып, қосақ ортасында 
қазақ халқы кете барды.

А д а м г е р ш і л і к т і ң  ө л ш е м і 
– пролетариаттың тап күресіне 
с а й  к е л е т і н  м ү д д е .  Д е м е к , 
пролетариаттың тап күресіне 
қарсы күштердің адамгершілігі 
қабылданбайды, олардың адам 
е к е н і  е с к е р і л м е й д і .  О л а р д ы 
сондықтан, тап жауы ретінде жою 
міндеті қойылды.

Бұл гуманизмге қарамақарсы 
қанішерлер қағидасы. Бір тап 
бақытты болуы үшін қарсы тап
ты құрту керек. Мәселені өзгеше 
қоюға болмас па еді? Ешкімді жой
май, бүкіл халықты азат етсе ше? 
Онда Маркс, Ленин ілімінің еш 
қажеті болмас еді. Себебі, бұл ілім 
қарамақарсы күштердің ымыраға, 
мәмілеге келуі емес, олардың 
бірінбірі жоюына бағытталған. 
Бұл тәсілді Маркс революция деп 
атаған, кейін Ленин социалистік 
революция деп толықтырған.

Ресейде болған револю ция
ға жауап бере алмаймын, ал 
Қазақстанда социалистік рево
люция дегеніміз Люмпендер, 
Мырқымбайлар, Шоқпыттар ре
волюциясы болды. Олар ешқашан 
төңкеріс жасауға даяр емес күштер 
еді, оларды зорлап атқа мінгізіп, 
қолына қару беріп, есін шығарып, 
есірік еткен большевиктер бола
тын. Сөйтіп кедейлер, люмпендер 
төңкерісі мақсатына жетті. Бүкіл 
қазақ кедей болып өмір сүріп келді. 
Осы халімізді ендіенді түсіне 
бастадық.

Лениннің пролетариаттық 
тап күресіне сай келетін моралі 
(адамгер ші лігі) негізінен кекке 
негізделген. Өзінде жоқты өзгеден 
тартып алуға құрылған идеология, 
әрине, гуманизмнен тыс.

Өзінде жоқты өзгеден тар
тып алып, барша жұртқа бөліп 
беріп отыру социализм заманын
да жатыпішер жалқаулыққа, 
арамтамақтыққа, парақорлыққа, 
әкімшілдікке жеткізді. Бұл жер
де ескерілмеген проблема бай
лықты жасаудың тәсілі. «Мал – 
байдікі, жан құдайдікі» деген қазақ 
люмпенінің, яғни сіңірі шық
қан жалқау, кедейдің мораліне 
(дүниетанымына) мүмкіндігінше 
жол ашылды.

Пролетариат моралі ұлттық 
дамуға орасан зор тежеуші күш 
болған. Оны зорлап Қазақстанға 
енгізген лениншілдер халқымызды 
ондаған жылдарға кейін шегіндіріп 
тастады. Халықтың дүниетанымы 
азыптозды. Бір ұлт екіге бөлінді. 
Бірі жалған утопиядан шыға ал
май Ленин бабасының соңынан 
еруде, екіншісі, ұлттық дамудың 
объективтік заңдылығы тура
лы толғанып, қазақты адасқан 
жолдан алып шығуға тырысуда. 
Бірақ, Абай айтқан адасқан көптің 
атының басын бұратын ерлер аздау 
екенін мойындамасқа болмас.

Пролетариат көсемі айтқан 
мораль туралы түсінік санамызға 
сіңіп өзгеше ойлауды дұшпандық 
деп қабылдау әдетке айналған. 
Осы әдеттен туыстарымыздың 
біршамасы шыға алмай отырға
нына қынжыласың.

Л е н и н н і ң  а р  б і л і м і  ( м о 

Құранда «білімді мен надан 
адамның тең болмайтынын» 
бекер меңземеген. Жаратушы
ны «Аллаһ» деп атаған арабтың 
діни танымын қазаққа әкеп 
танғысы келетіндер кейде өздерін 
қ ұ д а й т а н у д ы ң  ғ ұ л а м а л а р ы 
секілді сезініп кететін сияқты. 
Араб халқы «Аллаһ» деп атаған 
құдыретті қазақ кейін «Алла» 
деп өзінше таныды. Оған сол 
құдыреттің өзі емес, мәселенің 
байыбына бара алмаған қайдағы 
бір құлдары шамданып жатқаны 
сырт көзге қызық көрінеді екен... 
Дінге енді бет бұрған бауырлары
мыз «сүннет» деген сөзді тым тар 
мағынада түсінеді де, сол түсінігін 
қоғамға әкеп танғысы келеді. 
Соның кесірінен арабқа ғана 
жарасатын кейбір нәрселер мен 
солардың кей дәстүрі «сүннет» 
деген шаблонмен қазақтың ара
сына да сіңіп барады. Мысалы, 
біз түйені арабтар секілді «бітеу» 
асқандай қылып дастарханға 
тарта алмаймыз. Қанша жерден 
сүннет болса да, басқа тамақ 
құрып қалғандай саранчаны да 
(ал егер басқа тамақ табылма
са, шегірткені жеуіңе болады, 
өйткені, оған дінде «халал» деп 
қарайды) жей алмайды екенбіз. 
Ал арабтар оны жақсы көреді. 
Пайғамбарымыз да оны же
ген. Бірақ ол осындай кейбір 
мәсе леде үнсіз қалып, кейбір 
даулы мәселеде шегінген, елді 
сабырға шақырып, дінге қайшы 
келмейтін дүниелерді шәри
ғат тың шеңберіне енгізіп те 
жіберетін. Ал біздің максималис
тер «сүннет» деген сөзді қазір 
шектеулі шеңберде қабылдап, 
оның осындай гуманистік қы
рына, дінді таратуға бағыттал
ған миссиясына қолдан кедергі 
жасап, оған қиянат қылғандай 
болып жүр. Бірбіріне «ахи», 
«ухти» дейтіндердің қылығы да 
тура осындай сүннетті дұрыс 
түсінбеуден туған «бидғат». Пай
ғам барымыз бен оның ізін басқан 
сахабалар бірбіріне бұлай де
меген. Қазір олар «сүннет» де
ген ұғымға бір ракурстан ғана 
қарап, білімі жоқтықтан келесі 
жағын «талақ» қылып тастап 
жатыр. Ақыл айтатын қария 
болмағаннан кейін олар кейде 
сол абыз ақсақалдардың орнын 
басқысы келіп жүргендей бо
лып та көрініп кетеді. Киімге 
қатысты да дәл осындай жағдай. 
Сүннет деп жазды күні «араб
ша» киініп алады да, қыстың 
қақаған аязында әлгі киімді 
уақытша «талақ» етіп тастай
ды. Әйтпесе суықта қатып өледі 
ғой. Осындай ревизионистік 
көзқарастың астарына үңілсең, 
нағыз сүннетке жататын киім – 
өз ортаңдағы көпшілік киетін 
к и і м  б о л ы п  ш ы ғ а д ы  е к е н . 
Кәстүмшалбар да тура сондай 
«сүннеттің» киімі. Өйткені, бізде 
халықтың көбі солай киінеді. 
Пайғамбарымыздың (с.а.с) егер 
көзі тірі болса, дәл солай киінуге 

ДІНШІЛДІК пен 
ДҮМШЕЛІК

Арабтар құдайды «Аллаһ» деп танығанымен, оны құдайдың «шын аты» деп танту – барып тұрған 
надандық. Ұлы Жаратушының «ұлты» жоқ... Оны мұндай нәрсеге – бір ұлтқа «байлап қоюға» болмайды. 
Тәңір Тағаланың басқа да мыңдаған мүбәрак есімі бар. Әр халық оны өзінше ұлықтайды. Мысалы, бізді 
орыстар «казах», өзбектер «қозоқ», қытайлар «хазакы» деп атайды. Одан біз өзгеріп (суть не меняется) 
кетпейміз. Кім қалай десе де, қазаққа қарата айтып тұрғанын бәрі де түсінеді. Кім бізді қалай атаса да 
ризамыз. Алла да риза. Жоқ жерден жік шығарып, жөнсіз өкпелеп жүрген сіздер ғана. 

раль, этика) туралы айтқан ой
лары адам баласын бірбіріне 
жауықтырып, екі қарамақарсы 
лагерьге бөлу. Күні кешегі бүкіл 
әлем халықтарының капиталистік 
және социалистік болып бөлінгені 
осындай саяси әрекеттің нәтижесі.

Қазір ойланып отырсақ, әлем 
халық тарының осылай бөлінуінің 
объективтік негізі бар. Ол шын 
мәнінде бай елдер мен кедей елдер 
арасындағы түсінбестік. «Бай» 
және «кедей» деген ұғымдар таптық 
сипаттан өрбіп, бүкіл халықтың 
бітімболмысын білдіретін ұғымға 
айналған. Мысалы, капитализмде 
өмір сүріп жатқан ағылшын, неміс, 
француз, жапон т.б. байлар, ал со
циализмде өмір сүрген қазақтар, 
қырғыздар, орыстар, поляктар т.б. 
кедейлер болғаны анық.

Сондықтан, Лениннің ай
т ы п  о т ы р ғ а н  п р о л е т а р л ы қ 
коммунистік моралі кедейлердің 
дүниетанымына лайық талып, 
өлшеніппішілген кереғар, қолдан 
жасалған жалған қағида.

Мораль адамға ортақ.  Ол 
қандай халық өкілі болсын, бәріне 
қатаң моральдық детерминизм 
бар. Олардың көріну формалары 
ерекше сипатта, ұлттық мінезбен 
өрнектеліну і ,  салтдәстүрде 
нақтылануы тағы да заңды.

Аристотель адам болмысын 
анықтай келе, оны қоғамдық жа
нуар деп еді, осы рас. Адам бол
мысы қоғамда. Бірақ ол саяси жа
нуар емес. Саясат өте құбылмалы 
құбылыс. Ол ұстараның екі жүзі 
тәріздес. Кімдердің қолына түссе, 
соған орай қызмет етеді. Кезінде 
саясат большевиктер қолына 
мықтап түсті. Ұстарасаясат оңды
солды қырғын салды. Бұл моральға 
жат еді. Оны анықтау үшін Ленин 
моральды таптық тұрғыда ғана 
(яғни тек саяси мәнде) түсіндіріп, 
халықты адастырды. Мораль тек 
саясат арқылы анықталмақ емес. 
Айталық, осыдан екі мың жыл 
бұрынғы мораль бүгінгі күні өте 
түбегейлі өзгеріске түсті деп айта 
алмаймын. Екі мың жыл ішінде 
адам табиғаты көп өзгерген жоқ. 
Оған әлем халқының жартысына 
жуығы Христиан дінінде болып, 
олардың екі мың жыл бұрын Ғайса 
жазды деген діни қағидаларға 
табынуы дәлел. Немесе алты 
жүз жыл кейін дүниеге келген 
мұсылмандық туралы айтсақ, 
Құран сөзі, пайғамбар хадисінен 
мораль туралы дәл бүгінгі күнге 
қажет қағидалар тауып, соған 
таңданып жатқанымызды қайда 
қоямыз.  Одан бертінгі  адам 
табиғаты ілгері дамып, діни сана
ны теріске шығара алмағандығы, 
тіптен дінді мүлдем тәркілеген 
елдердің халі мүшкіл болғанын 
қайда қоямыз?

Ленин діни мораль мен про
летарлық моральды бірбіріне 
қарсы қойып, саясат жүргізген. 
Ол өз жемісін берді. КСРОдеп 
аталған телегей теңіз мемлекет 
дінсіздер, құдайсыздар елі болды. 
Бірақ, одан өнімді іс шықпады. 
Асылы, мораль мен дінді бірбіріне 
қарсы қоюдан дұрыс іс шықпайды. 
Себебі, мораль өз даму барысын
да дінді (діндерді) қажет еткен, 
туғызған. Дін моральдың бір 
көріну формасы. Бірақ, мораль 
діндік деңгейде ешқашан қалмақ 
емес, ол өсіп, өзгере беретін адам
ның асыл қасиеттерінің жиын
т ы ғ ы .  С о н д ы қ т а н ,  а д а м н ы ң 
дамуына құрсау құру гуманизм 
прин циптеріне жат болғандықтан, 
Лениннің коммунистік мораль 
туралы айтқан ойларына бүгінде 
сын көзбен қарап, санамызды 
саралайық демекпін.

Ғарифолла ЕСІМ,
Қазақ үні

шақырып, діннің сыртқы фор
масына емес, ішкі мағынасына 
(таухидқа) көбірек мән беру 
керектігін ескертіп айтатын еді. 
Ал шәриғатты тар шеңберде ғана 
түсініп жүрген мұндай «сүн
нетшіл»  бауырларымыздың 
қылығы «өзің диуанасың, кімге 
пір боласың?!» дегеннің кері 
сияқты ғана болып, елді өзінің 
атабабасы ұстанған төл дінінен 
үркітіп жіберіп жатыр. Сосын 
тағы бір айтатын нәрсе: намазда 
(әттахиятта) кейбір бауырлар сұқ 
саусағын қимылдатып (көтеріп) 
отырады. Онысы сырттай өзінше 
мұсылман екеніне қайтара куәлік 
беріп жатқандай болып көрінеді 
екен. Пайғамбарымызды дәл 
өстіп отырған күйде көз алды
ма елестете алмадым. Ол он
дай «куәлікке» мұқтаж да емес 
екенін санасында саңылауы бар 
адам түсінеді. Намазда саусағын, 
б ә ш п а й ы н  қ и м ы л д а т ы п 
(бәшпайды қимылдатпайды) 
отырған адамның қылығы сырт 
көзге сұмдық ерсі болып көрініп, 
қасындағылардың ойын бөледі. 
Алланың алдында адам құл құсап 
тыптыныш отыруы тиіс сияқты 
еді, кейбіреуінің намазда осындай 
«басы артық» қимылдар жасайты
ны қызық. Ахилардың біреуінен 
өткенде: «Бауырым, намазда неге 
осылай істейсің?» деп әдейілеп 
сұрасам, «сұқ саусағыңды көтер
генде,  шәйтанның басынан 
күрзімен ұрғандай боласың» де
ген сыңайда жауап берді. «Сон
да сен саусағыңды қимылдата 
берсең, шәйтанның басынан 
тоқтамай ұрғандай боласың ба?» 
деп едім, кекесінді байқап қалды 
ма, әлгі жігіт намаз басталғанын 
сылтауратып, жауаптан жалта
рып кетті. Діндес бауырлардың 
осындай диалогтан қашатыны да 
қызық. Пайғамбарымыздан жет
кен ондай «сахих хадисты» да еш 
жерден оқымаппын. Мүмкін мен 
оны байқамай жүрген шығармын, 
болса маған көрсетіңдерші. Ата
бабаларымыздың бәрі намазда 
еш жерін қимылдатпай, тып
тыныш қана ұйып отыратын. Бұл 
«бидғат» дәл сол тоқсаныншы 
жылдары келді. «Тоқсаныншы 
жылдары бізге дін емес, әртүрлі 
ағымдар келді» деп дұрыс айтады. 
Әйтпесе, бізден 200 жылдай бұрын 
өмір сүрген ертедегі сол қазақтар 

пайғамбарымыздың дәуіріне 
жақын өмір сүрген нағыз заман
дастары еді ғой. Пайғамбарымыз 
да «Араларыңда бір бүлік шықса, 
көпшілікпен бірге болыңдар» 
деген. Сондықтан, жоқ жерден 
«фитна» шығара бермей, не бол
са да көппен бірге «адасқаның» 
жақсы. 

Орамал мәселесі де кейінгі 
кезде үлкен дауға айнал ды. Ора
мал (жаулық) мәселесінде мек
теп ұжымы мен атааналардың 
екеуінде де кінә бар! Намаз 
оқитын атааналар б ір інші 
(бастауыш) сыныпқа баратын 
қыздарына жоқ жерден пробле
ма жасап, орамал тағып қояды. 
Бірінші сыныптағы бүлдіршінге 
орамалдың не керегі бар? Ол 
медресеге бара жатқан жоқ, 
діни білім алу үшін бара жатқан 
жоқ. Олар бұл жерде мектептегі 
з а й ы р л ы  қ о ғ а м н ы ң  т а л а 
бын сыйлауы керек. 67 жаста 
қыздарыңды қымтаңдар дейтін 
талап шәриғатта тағы жоқ. Әбден 
қартайған кәрі кемпірге (оларға 
орамал тақпаса  да  болады) 
қандай талап қойылса, кішкентай 
қыздарға да тура сондай талап 
қойылады шәриғатта. Өйткені, 
е к е у і  д е  н ә п с і н і ң  к ө з і м е н 
қарайтын жаста емес. 

Мектеп ұжымы да қатып 
қалған бір атеистік сарындағы 
принципті ұстанып алған. Қарап 
отырсаң, оқушы қыздың етеккірі 
78 кластан бастап келе бастайды 
екен. Бәлиғат жасы дегеніміз де 
осы. Орамалды осы кезден ба
стап тақтыру керек. Алла Тағала 
адам баласын жаратқан кезде, 
оның барлық физиологиялық 
ерекшелігін білгеннен кейін 
қыздарға қымтануды бұйырды 
ғой. Бірақ, біздің шенділер де 
шетінен қасарысып қалған, 
қызық. Оқушылар Алланың 
бұйрығын емес, әлі де атеизмнің 
айтқанымен жүрген солардың 
сөзін тыңдауы керек пе сонда? Бұл 
жерде бір компромис (ымыраға 
келу) керек. Ол компромис – 
оқушыларға 8ші сыныптан 
бастап орамал тартуға рұқсат 
беру. Қазір бізде орамалдың 
(жаулықтың) төңірегіндегі дау – 
діншілдер мен дінсіздердің айты
сына ұқсап бара жатыр...

Жолымбет МӘКІШ

 КӨЗҚАРАС



№45 (811), 19 қараша, 20188 www.qazaquni.kz

ӨМІРДЕРЕК
Эрнест Төреханов 1943 жылы 12 қарашада Алматы облысының Кеген ауданындағы Жалаңаш ауылында туған. 

1960-1962 жылдары «Алматы жилстрой» тресінде құрылысшы болып жұмыс істеген. 1962 жылы Қазақ мемлекеттік 
университетінің орыс филология факультетіне түскен. 1963-1966 жылдары әскер қатарында болды. Одан оралған 

соң оқуын сырттай жалғастырып, «Лениншіл жас» («Жас Алаш») газетінде корректор, әдеби қызметкер, жауапты 
хатшының орынбасары, бөлім меңгерушісі болған. Маңғышлақ, Торғай облыстары ашылғанда өз еркімен Маңғыстауға 
қоныс аударып, мұнайшылар мен кеншілер (уран кеншілері) өмірімен жете танысты. Ұзақ жылдар «Жазушы», «Жалын» 

баспаларында, «Қазақфильм» киностудиясында жұмыс істеді. «Наука и высшая школа Казахстана» газетінің бас 
редакторы болған. 1990 жылы Халықаралық «Қазақ тілі» қоғамының вице-президенті, осы қоғамның «Ақ Жарық» – 

«Белый Свет» атты газетінің бас редакторы қызметін атқарған. Кейін «Ұлы дала» газетінің бас редакторы болды.
Жазушының алғашқы кітабы – «Хантәңірі» (әңгімелер) 1978 жарыққа шықты. Одан соң «Алтын шеңбер» (1982, 

повестер мен әңгімелер), «Таудан түскен із» (1983, повестер), «Ер кезегі» (1984, роман және повесть), 
«Алыстағы ақ қала» (1987, роман), «Ескендір мен Роксана» (роман), «Алматыда күн ашық» (роман-

дилогия. 2008, 2018ж.ж.), «Мәңгіліктен бір үзік» (фантасмагория) кітаптары жарық көрді, «Ойлануға 
жеті күн» атты киносценарийі қабылданды. 

1982 жылы «Таудан түскен із» повесі республикалық жастар конкурсының («Жалын») жеңімпазы 
атанды. «Алыстағы ақ қала» романы үшін Мұхтар Әуезов атындағы сыйлыққа ие болды. 

Сондай-ақ қаламгер қолынан «Алматыда күн ашық» роман-дилогиясы (2008 ж.), 
«Мәңгіліктен бір үзік» фантасмагориясы туды.

Ол Қазақстан Республи касының бірнеше медальдарымен және «Қазақ тілі» қоғамының 
«Қазақ тілінің қаһарманы» алтын медалімен марапатталған.

Белес

– Бір арбаға жегілген пар аттай 
Құдай қосқан қосағым екеуміз 
алды – қырықтан, екіншісі отызды 
орталаған бір қыз, бір ұлымызды 
балаларымен қосып, негізінен, 
зейнетақымен асырап отыр
мыз. Мен балаларыма кінә 
қоя алмаймын. Қызым – ма
гистр, ұлым – ҚазАТКны 
бітіріп, теміржолға орналаса 
алмады. Оған ұзын арқан, 
кең тұсаумен бір жарым жыл 
уақыты кетті. Содан арасында 
достарымен бірге кезкелген 
жұмысқа барып, татымсыз 
табыс тауып жүрді. Солай 
құрылысқа бейімделіп, 
сварка, кірпіш қалау, ар
матура тоқу, т.б. үйреніп 
алды. Сондықтан, Сәулет 
және құрылыс институ
ты ның үшінші курсы
на барып жаңа оқуын 
бастаған. Қазір бесінші 
к у р с т а .  « Р а й ы м б е к » 
көшесінен сәл жоғары, 
«Гайдар» көшесінде жаңа 
типті балабақша тұр. Сол 
нысан – баламның бастан
аяқ басқарып, салып шыққан 
ғимараты. Оны Үкімет басшы
сы келіп, лентасын қиды. Тап
сырыс берушілер басында уәдені 
көпіртіп, шартқа қол қойғанмен, 
ү н е м і  ж ұ м ы с  е н д і  қ ы з ғ а н д а 
қ а р ж ы л а н д ы р у д ы  т о қ т а т ы п 
қояды. Жұмысын өзгертіп қашып 
жоғалатындар қаншама?!  Ба
лам да, достары да жас отбасы
лар. Жаңа бастыққа барса ол міз 
бақпай: шартта кімнің қолы тұр? 
Соны іздеңдер деп адастырып қоя 
береді. Ал біткен істен кемшілік 
іздеп, еңбекақыларын төлемеуге 
тырысатындарға да не сөз, не 
уәж, не заң жүрмейді. Жетпістің 
бесіне келіп, аяқ, буындар, «по
дагра» дейтін кеселге тап болғанда, 
1980 жылдан жалғыз бүйрекпен 
ілініп қана жүргенде балалар көріп 
жатқан қорлыққа кірісе алмай, 
өз қатарымның бәрі қызметтен 
кетіп, сөйлесерге адам таппай 
отырғанымыз Шолпан екеумізді 
өмірден түңілуге дейін апарады. 
Өзі Алматыда үш мектепте мұғалім, 
оқу ісінің меңгерушісі, мектеп ди
ректоры болып, зейнетке шыққан 
адам ғой. Екі категорияға жата
тын аса қиын ауру – диабетімен, 
алыса жүріп, немерелерімен айна
лысады, солар оның қара санаға 
ұрынбауына себепші де болар деп 
ойлаймын. Шолпанның әкесі Пе
тропавлда «Ленин туы» газетінде 
шамалы уақыт редактор болған, 
Н.Хрущев қазақ газеттерін жауып 
тастағанда совхозда парткомдық 
жұмыс атқарыпты. Газет қайта 
ашыл ғанда редактордың орын
басары болып, зейнетке шыққан. 
Қайын атам немісфашистер 
жеңілген соң Жапон соғысына 
қатысқан, ұзынырғасы жеті жыл
дай майданда болған адам еді. Арақ
шарап, темекі, даңғаза өмірге жоқ, 
алты баласы – төрт ұлы, екі қызын 
асырауды ғана ойлаған, балала
рын өте тәртіпті, ізетті кітапқұмар 
етіп өсірген екен. Сондықтан, елу 
жылдық алтын тойға аяңдап келе 
жатқан қосағым мені қорғаштап 
жүреді, мен де Құдайдың бер
ген жасын осы адамның жанын
да өткерсем деп Жаратушымнан 
сұраймын. Лайым, солай болғай. 
Жас келгенде өз өмірің жайы
на қалып, балашағаның қамын 
ойлауға көшеді екенсің... 

ҚұранКәрімде айтылған дай, 
шындықты айтуға міндетті болғанда 
асыранды баланың өз әкесінің атын 
ашық айтуға тура келеді. Ақиқатын 
айтайын, Төрехан Жұмаділов – 
менің туған нағашым. Ол кісі 
соғыс бас талмай тұрып Қызыл 
Армияға шақырылған. Иркутскіде 
оқып,офицер атанғанда соғыс 

Көрнекті жазушы Эрнест Төреханмен сыр-сұхбат
басталған Немісфашистерінің 
алдын тосқан, солармен кескі
лескен шайқаста Петрозаводск 
маңында қаза тапса керек. Өйткені, 
«қара қағаз» күні бүгінге дейін 
жоқ. Іздеуден жалықпадық. Соғыс 
министрлігінен, архивтерден мар
дымды жауап келе қоймады.  

Менің өз әкем – Батхолда 
Сәбитов деген кісі соғысқа бар
маған. Кеген аудандық атқару 
комитетінің төрағасы қызметін 
ат қарып, майданға азықтүлік, 
халқымен бірге киімкешек тігіп, 
тоқып, пима басып, елжұртының 
аштыққа ұрынбауына еңбек еткен. 
Өз заманындағы сауатты әрі жа
ман орысшасы да бар елге керек 
кадр болыпты. Анам – Нұрипа 
Жұмаділқызы әкемнен он жас кіші 
еді. Осы аталған марқұмдардың бәрі 
қазіргі Панфилов ауданы, Жар
кенттен Кеген ауылына ауып келген 
екен. Оған себепші әкемнің анасы 
Гүлғайша апам да, анамның анасы 
Бибісара апам да тарихтағы Тезек 
төренің шөберелері; Қырғызбай, 
Балқан төрелердің  қыздары. 
Жәркенттегі атақты мешітті аласа
пыран заманда Бибісара апамның 
ағасы Ақмолда деген кісі ұстап 
тұрыпты. Өз сөзіне де, дініне де 
берік адам мешітті жап дегендер
ден, өртейміз деп қоқанлоққы 
жасағандардан өзінің мәмілегерлік 
қасиетімен ұзақ жылдар имамдық 
еткен. Бәрі бір елден жасқанған 
орыс офицерлері Ақмолданы өз 
үйінің төбесінде етпеттеп бұғынып 
жатқан жерінде атып өлтіреді. Енді 
сол кісіге қатысты туыс адамдарға 
тықыр таянғанда бәрі түн жамы
лып, КегенЖалаңашты бетке ала
ды.

Мен – Батхолда мен Нұри
паның екінші перзентімін. Мен 
дүние есігін ашқанда Бибісара 
апам күйеубаласы мен қызына 
қолқа салады. «Құдайға шүкір, 
тұңғыштарың тәйтәй басып 
жүр. Бастарың жас. Әлі де ба

л а л ы  б о л а с ы ң д а р .  А л  м ы н а 
н ә р е с т е н і  м а ғ а н  б е р і ң д е р . 
Төреханнан күдер үздік. Бірақ 
ол қандай адам еді! Мына бала
ны Төреханның атына жазып, 
куәлігін өзіме тапсырыңдар». Ше
шем ләммим демей тұрып қалады. 
Әкем: «Апа, айтқаныңыз бола
ды. Ертеңақ куәлігін қолыңызға 
тигіземін. Ал есімін қою үшін 
кімдерді шақырасыз? Конюх бала 
қазір бәрін шанаға салып осын
да әкеледі!» – депті. Сол «экс
промтпен» жасалған шілдеханада 
а у д а н н ы ң  б і р і н ш і  х а т ш ы с ы 
Мәжітов Исламиден, мектеп ди
ректоры – Батхолладан кейінгі 
қарындасы Сараны алған күйеу 
Әбсейіт Ешмұхамедов (мектеп ди
ректоры) т.б. көршілер жиналғанда 
Әбсейіт жездеміз: «Гитлердің 
қапасында антифашист, халқының 
шын жанашыры Эрнст Тельман 
жатыр. Сондай қайсар, адал адам 
болсын, атын Эрнст деп қоялық 
дегенде кілең большевиктер келісе 
кеткен. Ал соғыс жылдарында 
АҚЖда қайбір сауатты адам отыр
ды дейсің?! «Эрнст» деген есімге 
және бір әріп қосып жіберіп, Эр
нест деген есімді сүйреп келе жа
тырмын. Екеуі де неміс есімдері 
болғандықтан қозғамадым. 1938
1939 жылдары Кеген ауданына 
бірінші хатшы болып Ораз Жан
досов келіпті. Азкем ауданмен та
нысып, елжұртымен қоянқолтық 
іске кіріседі. Қазіргі «Кегенский 
перевал» деп орыстар, «Қайқы» 
асуы деп жергілікті халық атап 
жүрген он екі шақырымдық жол
ды, тік бетті ортан белінен тек
шелей кесіп, жол салуға кіріскен. 
Жандосовтың ұсынысымен мек
тепте иесі жоқ пәндердің бәрінен 
сабақ беріп жүрген Төреханды 
он жасында аудандық комсомол 
комитетінің бірінші хатшысы етіп 
сайлатады. Төрехан сол кезде өлең 
жазады екен. Домбыра, мандолин 
тартады. Бойшаң келген көркем 

Сенің әкең Төрехан ғой бізді – 
ағаларын Жәркенттегі мұғалімдер 
курсына тізіп апарып оқытқызған. 
Соның арқасында өмір бойы бала 
оқытып, мұғалім атанып келеміз» 
– деп бір ақиқаттың бетін ашып 
еді. Мен бірінші мен жетінші 
класс аралығында жеті грамота 
алған екенмін. Күндердің күнінде 
ауылға «Поэт» деген  көркем фильм 
келе қалды. Қазір ойласам, басты 
кейіпкері Маяковскийге, лириктік 
сәттері, өлеңдері С.Есенинге 
ұқсайды. Сол «Поэт» фильмі менің 
ішкі әлемімнің астанкестеңін 
шығарып кетті. Енді Ерік (үйде, 
мектепте) Төреханов кинодағы 
ақынша бойын тіктеп, полубокс 
шаш қойып, хром етік табылмаған 
соң жарғақ етіктің қонышын «гар
мошка» жасап, «жігіттің сұлтаны» 
болып шыға келдім. Қонышта бір 
дәптер, бір сия қарындаш. «Ша
быт» қысқанда сабақты ысырып 
қойып өлең жазамын. Солай мате
матика, физика, химия пәндеріне 
тәкаппарлықпен қарап, кенже
леп қалдым. Қазір сол қылығыма 
өкінемін... Сөз орайында айта 
кетейік, өзімді жазушы ретінде 
қалыптастырған француз және  
орыс классикасы деп ойлаймын...

1946 жылы мені бауырына ба
сып аяған Ақ апам (ел арасында 
осылай атайтын) дүниеден озды. 
Сонда Төреханнан кейінгі ұлы 
Әкімханға: « Мына баладан айы
рылма. Үйіріне қоссаң опоңай 
Сәбитов болып кетеді. Менен соң 
үйде үш еркек – өзің, Саятханың, 
Ерік үшеуің қаласың. Жасың он 
сегізге толды. Менің қырқымды 
б е р г е н  с о ң  с ө й л е с і п  ж ү р г е н 
адамыңды үйге кіргізіп ал. Мен ол 
бойжеткеннің кім екенін білемін. 
Шешесі – Әділбек байдың қызы 
Қойсын. Әкесі – Сүгірбек әжінің 
баласы Халық деген кісі. Болған 
адамдар. Үйі – Ұзынбұлақта. «Руы 
– баба, байпаққа салып саба» 
деп, халық ол атаның жуастығын, 

Бақытжан Жұмаділов дүние есігін 
ашты. (Сөз әйгілі әнші, компози
тор, «Полигон», «ДосМұқасан: 
жылдар мен жолдар», «Стих и Я», 
кітаптарының авторы, суретші 
Бақытжан Жұмаділов жөнінде. 
Ред.). Солай екеумізді, бізден 
кейінгілерді Әкімхан мен Күләш 
аяқтандырып, жеке үй болғанша 
бағыпқақты. Ең алғашқы оқымай, 
бастанаяқ тыңдаған шығармам 
– «Ботагөз». Тәтем мектепті үздік 
бітірген, өзі сахнадан өлең айтқан 
әнші, қалың да ұзын қара шашын 
екі бұрым етіп арқасына лақтыра 
салатын, тауып сөйлейтін, өзінен 
сегізтоғыз жас кіші қайнысы Саят
хан, мен, Бақытжан, Гүлбанулармен 
бірге ойнап, тек әкеміз түскі асқа, 
кешкі асқа келетіні есімізге түскенде 
жабыла тірлікке кірісетінбіз. 
Сол еркіндік бәрімізге дарыған 
тәрізді. Мен бастауыш кластарда 
жүріпақ, мектеп пен аудандық 
балалар кітапханасын тауыстым. 
К і т а п х а н а ш ы л а р  к і т а п т а р д ы 
ауыстыруға келе жатқан мені 
көрсе: «Ойбуй... Әне, Ерік келе 
жатыр. Қандай кітап ұсынамыз? Ол 
оқымаған кітап жоқтың қасы», – 
деп сасқалақтайды екен. Сол әдет 
жетпіс беске келіп көзіне екі мәрте 
ота жасатқан Еріктің қыр соңынан 
қалған емес.

1950 жылы бірінші класқа 
бардым. Әкемізді Нарынқолға 
ауыстырғанда мен сегізінші класта 
оқитынмын. Бәлендей басбұзар, 
сотқар болған жоқпын. Әкеміз 
(Әкімхан) біз бір нәрсе бүлдіргенде 
үйде бәрімізді отырғызып қойып 
«жиналыс» ашады. Ол кезде Са
ятхан – бойдақ, мен сегізінші 
кластамын, Бақытжан – төртінші 
к л а с т а ,  Г ү л б а н у ,  Б а у ы р ж а н , 
Ержан,  кенжеміз  Салтанат – 
шүпірлеген балалар өсіп жатты. 
«Жиналысқа» Әкімхан іргеміздегі 
әпкесі Нұрипаның балаларын да 
қатыстырады. Мәселе темекіден ба
сталды. Мәлік менен үлкен, онын

Қаламгердің

жігіт отырғанда ауылдас өз аға
әкелері имене кіретін көрінеді. «Өзі 
жайдары болғанымен, мысы басып 
тұрушы еді» – дейді мен көрген, 
сөйлескен, Төреханнан жасы үлкен 
қариялар. Әбдікерім, Бердібек, 
Ыбырайым аталар аудандағы 
алғашқы мұғалімдер болыпты. 
Сонда Әбдікерім атамыз: «Әй, Ерік! 

тірлікке берілген, малсақ жан
дар екенін дөп басып айтқан ғой»  
депті...

Бәрі солай болды да. Менің 
екінші шешем – Күләш Халыққызы 
он жеті жасында біздің тоқал тамға 
берекебірлік әкелді. 1947 жылы 
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Эрнест 
ағамыз 

жетпіс бес жасқа 
толды. Бұл орайда 
біз жазушыдан өзін 

толғантқан жан 
сырымен бүкпесіз 

бөлісуін 
өтіндік. 

Белес

шы класс оқушысы, мен, одан соң 
Серік, Бақытжан төртеуміз «Бай
кал» дейтін шегедей ғана папиросты 
бір қуысқа тығылып алып тарттық. 
Құнығып, дағдыланған ешкім жоқ. 
«Біз де көрейкші» деген балалық 
қана. Сөйтсек, шаштары сексиіп 
кішкентай қарындастарымыз бізді 
аңдып жүріпті. Кешкі ас үстінде 
Гүлбану, Бақыт екеумізге қарап 
күле берді, күле берді. Содан ма
масы: 

– Саған не болды? Шайтан 
қытықтап жатыр ма? – дегенде:

– Ой, Мама! Пап! Одан да 
қызық бір нәрсе бар!

– Айтсаңшы, бізде күлейік, – 
деп папасы езу тартып еді, Гүлбану 
қатар отырған Бақытжан екеумізге: 
«Темекі тартқандарыңды айтайын 
ба?» – дегенде жүрек тоқтап қала 
жаздады.

– Әй, Күләш! Міне, масқара 
болдық. Шақыр Мәлік пен Серікті! 
(Әкеміз зіркілдемейақ түсін суытса 
дүние қусырылып қалатын қасиеті 
бар адам болатын. Байқаймын, 
«темекі» үлкен жанжалға айналғалы 
тұр). Екі жиені келді. Бәріміз «Вена» 
орындығында отырмыз. «Артоб
стрел» басталды. «Тергеу» аяқталды. 
Бәріміз кінәмізді мойнымызға 

мен болдым. Мен де түптің түбінде 
сөзімде тұрдым. Қалада өзінің алты 
баласын, інісінің шүпірлеген үш 
қызын, қонақ арымайтын отбасын 
Қаржы министрлігінен алатын 
жалақымен бағыпқақты.

Біз 1960 жылы отбасымызбен 
Нарынқолдан тіке Алматыға көшіп 
келдік... 

Қысқаша айта кетейін. Әкімхан 
Жұмаділов он екі жасынан аудандық 
оқу бөлімінде статист болып жұмыс 
істеді. Түсте жұрт үзіліске кеткенде 
достарымен асық ойнайды екен. 
Өйткені апасы берген бір үзім нан
нан басқа талғажауы жоқ. Солай 
ойнайойнай ауыл сыртына, Алма
ты жолынан ұзап кетіпті. Енді бір 
мезетте ту сыртынан: 

– Әкіш, айналайын, ұттың ба, 
ұтылдың ба? – деген сәл мұрнынан 
сөйлейтін дауыс естіледі. Сөйтсе, 
Әкімханды іздеп, оқу бөлімінің 
м е ң г е р у ш і с і ,  ж а й ш ы л ы қ т а 
жаймашуақ, өте адал, турашыл, аду
ыны үй жығар сұңғақ денелі, қайсар 
кісі келіп тұрса керек. Сөйтсе, сен 
бәрібір осында боласың, деп бүкіл 
кеңсенің кілтін Мүсілім Шәкіров 
Әкімханға беріп кетеді екен. Сол 
күні ойын баласы, оқу бөлімінің 
қ ы з м е т к е р і  Ә к і м х а н  а с ы қ қ а 

қызығақызыға, байқамай ұзап 
кетіпті. Атқа мінгесіп, кеңсеге кел
се, қызметкерлер есіктің көзінде 
топтанып тұр  екен.  Мүсекең 
б а л а н ы ң  б а л а л ы ғ ы н  т ү с і н і п , 
ешнәрсе  айтпаған соң басқалар 
да езу тартқаннан арыға бармаған. 
Кейін әкемізді аудандық партия 
комитеті қаржықаражат бөліміне 
аға инспектор етіп ауыстырды. Одан 
соң барыпкеліп, Семейдің финанс 
техникумын сырттай оқып алды. 
Тарихтан белгілі, соғыс кезінде 
Қаржы министрі болған Зверевтің 
шәкірті Гарбузов министрлікке 
келді. Ел есін жиып, ішіп асқа, 
киіп киімге жари қоймаған кезең. 
Кадр жетіспейді. Сонда  Гарбу
зов аудандық қаржы бөлімдерін 
жақсы басқарып жүрген, облыстар
да қолдың қысқалығынан жоғары 
білім ала алмай жүргендердің 
тізімін жасатады. Шынында да, бы
лай тартса өгіз өлетін, былай тартса 
арба сынатынақ жағдай екеніне 
көзі жетеді. Содан өз бұйырығымен 
Ленинградта жаңағы кадрларға 
жоғары білім алып беру үшін мы
нандай қадамға барады: жаңағы 
тізімге іліккендердің жалақысы 
отбасына беріледі. Ал өзі «Бүкіл 
Одақтың жоғары финанс мектебі» 

китель, аяқта шешендер киетін іші 
жылы, сырты кавказдық «модамен» 
тігілген «бурка» болыпты. 

– Әкімхан, сен райиспол ком
дыққа қызығып жүрсің бе? – деп 
сұрайды.

– Қалтамызда – партбилет. 
Обком бекітсе мен қайда барам? 
Ал өзім финанс министрлігінің 
жүйесінде болсам деп қалтқұлт 
жағдайда жүрмін.

– Міне, сөзің енді түзелді. 
Мен саған Гурьевке, Оңтүстікке 
облыстық басқармаларға орынба
сар болып бар дегенді ұсындым. 
Көнбедің. Сені оқытқан – СССР 
финанс министрлігі. Сен біздің 
к а д р с ы ң .  М е н  с е н і  е ш к і м г е 
жетектетіп жібере алмаймын. 
Ал райисполком болдың делік. 
Рахымжан Мақашевті ЦК ауы
стырса келесі бірінші келеді де 
ауылдың малын, жүнжұрқасына 
дейін өкіметке тапсыра бастайды. 
Сен оған қарсы шығасың. Секре
тарь обкомға сен туралы жаман 
пікір қалыптастырып, жұмыстан 
алып тастайды. Өзі  облысқа, 
ЦКға ет, сүт, терітерсек, салық 
көрсеткіштерін көзір қылып тар
тады да, Алматыға, болмаса басқа 
облысқа басшы қызметке тайып 
тұрады. Қазақ айтады: «Есің барда 
еліңді тап» деп. Мен саған әзірше 
бөлім меңгерушісі деген қызмет 
беремін. Одан арғысы бола жата
ды. Сенің пәтер туралы айтарың 
белгілі. Жеті баламен вокзалға 
көшіп келмесіңді де ойластыр
дым. «Шевченко» мен «Мир» 
көшесінің қиылысында бір ака
демик тұрып жатыр. Екі айдан 
соң олар өздері салдырған үйге 
көшеді. Хозу бастығы, сен және 
мен ғана білеміз осы құпияны. 
Әзірше, салт басты болып  жұмысқа 
кірісе бер. Үй менің мойнымда, 
одан да басқа әлеуметтік жағдайлар 
жасалады. Тек тұратын үйің бол
са, қызметіңді өткіз де өзіме кел. 
Бірден, ешкімге соқпай осы жер
де кездесетін болайық» – дейді. 
Сөйтіп бас бухгалтерді шақырып 
алып, қатаң ескертеді: «Акимхан 
Жумадилов с 11 августа будет вы
полнять объязанности заведущего 
отделом, соцкульт управления. 
Об этом прошу Вас не распро
строняться. Иначе, претенденты  
начнут суетиться, меня теребить. А 
еще вместе с ним определите сумму 
подъем ных. Унего семеро детей и 
брат родной».

Әкімхан орнынан тұрғанда:
– Сен сәл кідірші, – дейді ми

нистр. – Мынау не киім? Китель, 
бурка. Келесі жолы сені костюм
мен, галстукпен, әпәдемі туф
лимен көретін болайын. Енді сен 
кол хозшы емессің. Астанада жұмыс 
істейтін қызметкерсің. Реніш жоқ 
па?..

Гурьев облысының тумасы 
Атамбаев өзі Мәскеуге Қазақстан
ның тұрақты өкілі болып ауысқанша 
Ә.Жұмаділов басқарма бастығы 
қызметіне дейін көтерілді. Балалы
шағалы екенін бұйрыққа енгізіп, 
ресми түрде арнайы жоғары жалақы 
тағайындатады.

Әңгіме мен туралы болғанымен 
неліктен былай да былай ауытқып 
отырмын? Мен саналы түрде 1960 
жылдардағы қарапайым ауыл 
атқамінерлерінен,  министрге 
дейінгі аралықтағы, әр сатыдағы 
адамдардың адамгершілігін, Қазақ
станның екі қиырында дүниеге 
келген адамдардың бірбіріне ішкі 
есепсіз жасаған жақсы лық тарың 
жоқтап, бүгінгі адамдармен салы
стыра еске алып отырмын. Алдың
ғыларынан қазақы бауырмашылық 
аңқып тұр. Бүгін сондай адамдарды 
емге таба  аласыз ба?..

Әңгімелескен 
Құлтөлеу МҰҚАШ

деген атпен үш жылдық оқу ор
нын ашады. Студенттерге бұрынғы 
жалақылары көлемінде стипендия 
тағайындап, жатын орын, түскі 
асты тегін ішетін жағдай жасайды. 
Түс әлетінде біздің есік алдында 
онон бір ат мама ағашты жағалай 
тұрды. Әкімхан өз аппаратындағы 
ағаларын, туғантуыстарды жиып: 
«Егер дәл осы сәтті пайдалана алма
сам мен жоғары білімсіз қалғаным 
қалған. Не ақыл қосасыздар?» – деп 
сауал тастайды. Бірінші болып апам 
Қарақолдан қаңғып, ашжалаңаш 
жылап келе жатқан тоғыз жасар 
орыс баласы Денис Казанцев деген 
ақ офицердің жетімін асырап алған. 
Төрехан екеуі бірге өскен. Алдымен 
Денис аға сөз бастап, Әкіш, ел бо
лып сенің отбасыңды жүдетпеспіз. 
Оқы. Мен отынсуыңды мойны
ма алдым. Тася артық дәмі болса 
осы үйге тасиды. Жездеміз, бірақ 
әкеміздей боп кеткен дорстрой 
бастығы, дене бітімі Дінмұхамед 
Қонаев тәрізді биік Жұманбай де
ген кісі: «Мен ұн мәселесін, қант
шайын мойныма ілдім, Әкіш» – деп 
сендірді. Әкемнің қарамағында 
меңгерушінің орынбасары болып 
еңбек етіп жүрген Байсабаев деген 
қалжыңбас кісі еді: «Денис пен 

қоңыр мұңы...

алдық. Әкеміз төргі үйден белдігін 
әкелді де, бірінші болып Мәлікке 
шүйілді. «Темекіні қоясың ба, жоқ 
па?» «Мен бірақ рет тарттым»... 
дегені сол еді, белдік жон арқасына 
сарт ете қалды. Мәліктің көзінен 
жас ыршып кетті. Одан соң Серік, 
өзіне шыр бітпейтін арық неме 
өз «порциясын» алды. Серік пен 
Бақытжанның жастары карай
лас. Бірге ойнайды, өз «отряд
тары», тоғайда «штабтары» бар. 
Серік  қайқаң еткенде Бақытжан 
мырс етіп күліп жіберіп еді әкесі : 
«Әкеңнің басына күлесің бе?!» деп 
қаттырақ салып жіберді. Бақсам, 
бәрінің үстінде киім бар екен 
де, менің кеудем түгел жалаңаш. 
Сасқанымнан шешемнің жемпірін 
кие қойып, тымпидым да қалдым. 
Кезек менікі, әкем алдыма таман 
келіп, Төреханды ауызға алып, 
сүйектен өтер сөздер айтты да, 
анықтап үстіме қарады. Үстімде 
тәтемнің жемпірі.

– Күләш! Күләш! Бері келші! 
– Өзі ішексілесі қатып күліп тұр. 
Жаңа ғана кеудесі жалаңаш бола
тын. Көзді ашыпжұмғанша сенің 
жемпіріңді кие қойыпты. (Анамыз 
да күлкіге басты). Сонымен, тек 
мен ғана «таяқ» жемей құтылдым. 
Ал шын мәнісінде, әкемізге апам 
мені тапсырғанда:  «Ешқашан 
қол көтерме. Маңдайынан өзің 
де шертпе, өзгеге де шерткізбе – 
мені көрде жатып  өкіртпе» деген 
апамның сөзін ол кісі бұлжытпай 
орындады. Мен де ол кіші әкем 
үшін іштей тілеуін тілеп, бір жағына 
шығармын тірі жүрсем деп ойлау

Блиц-сауал

«ЖАЗБАҒАН, КІТАП 
ОҚЫМАҒАН КҮН – ӨЛГЕН КҮН»

– Таяу келешектегі жоспа рыңыз?
– Қазір «Ойлан, Ерсақ» деген шартты атпен роман 

жазу үстіндемін. Амандық болса, 2019 жылдың ақпанына 
дейтін бітірсем деп мен ойлаймын. Ал Тәңірім не дерін 

уақыт көрсетер. Роман ғасыр басынан бүгінгі күнге дейінгі 
өмірді зерделеуге арналған.

– Не үшін жазасыз ?
– Жазбасам, кітап оқыма сам, ол күнді «өлген күнге» 

жатқызамын.
– Өзіңізді қандай ортада жайлы сезінесіз?

– Сондай орта іздегеніме көп болды. Таба алмай жүрмін.
– Қатты таңырқатқан жайт?

– Бертінде бір басылым американдық атышулы бай адамның 
ақшасы 4,7 триллионға жеткенін жазды. Біздің олигархтар дың 
сол шалдан қалып қойғанына таңдандым. Дәріні 3040 процент 

қымбаттату, мектептерден тегін тамақты тартып алғандары 
секілді санасаң шаш жетпейтін қымбатшылық, салық мүмкін 

Америкаңды шаң қаптыру үшін жасалып жатқан шығар? Онда, 
алға, қазақстандықтар! Мыңға жуық атом бомбасы жары
лысына төзді. Жеті жаны бар халықты әлі де қыса беруге 
болады. Қинай беру керек... Бәрібір «сенің мұның не?» 
дейтін ешкім жоқ. Мораль, ынсап дегеннен «құтылып» 

алғанымыз қандай жақсы болды!
Ал ӘлФараби бабамыз бізбен әуел баста
ақ келіспеген. Ол: «Тәрбиесіз берілген 

білім сол елге мың мәрте жамандық 
әкеледі» депті. Келісесіз бе?

Жұманбай оңай құтылып кетті. Ең 
қиыны – балаларды қызылсыратпау 
емес пе? Оны мен көтеремін. Ау
данда қанша салық инспекторлары 
бар. Солар есеп беруге келу үшін 
соғымын сүйрей келмей ме? Сонда 
үш жылда ірісі бар, ұсақ малы бар, 
әрқайсысы бір мәртеден келсе үш 
жыл өте шығады» депті...

Арқасүйер ағаларының сөзде 
тұрмағаны жоқ. Әкеміз жоғары оқу 
орнын қызыл дипломмен бітірді. 
Нарынқолға ауысып, бес жылдай 
жұмыс істеді. Салық жинаудан 
үш мәрте республикада бірінші 
орын алды. Ол кезде Нарынқолда 
Р.Мақашев деген нағыз патриот, 
партияның кіршіксіз қайраткері 
бірінші хатшы еді. Ол кісі әкемізді 
атқару комитетінің төрағалығына 
ыңғайлап жүргенде, Қазақ ССР
нің финанс министрі Атамбаев 
Әкімханды бұйрықпен: «Временно 
прикомендировать» деп шақыртып 
алады. Сөйтсе Атамбаев аудан бас
шыларымен, облыс басшыларымен 
сөзге келіп те қалыпты. Әкімханды 
қабылдағанда оның үстінде қаракөк 
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ПОЧЕМУ БОЛЬШИНСТВО 
ГОРНОЛЫЖНЫХ КУРОРТОВ 

ИСЧЕЗНЕТ 
 
А знают ли акимат Алматы 

и разработчики проекта «Кок
Жайляу», что на Земле идут гло
бальные изменения климата, изза 
которых скоро исчезнет большин
ство горнолыжных курортов?! 
Французский горнолыжный ку
рорт Абонданс (Abondance) закры
вался изза таяния снегов и снеж
ных обвалов, вызванных глобаль
ным потеплением. Знаменитые 
горнолыжные курорты Австрии 
превратились в зону стихийного 
бедствия – количество лавин пре
вышает все разумные пределы. Ви
димо, французские и австрийские 
консультанты остались без работы 
у себя на родине, чтобы теперь 
продвигать проект горного курорта 
«КокЖайляу» в Казахстане, где 
не обращают внимания на такие 
очевидные факты.  

По всему миру такие курорты 
теряют свои позиции изза из
менения климата, а у нас хотят 
их строить! Например, в амери
канских штатах Коннектикут и 
Массачусетс находятся в общей 
сложности 17 горнолыжных цен
тров, а результаты исследований 
говорят о том, что к 2039 году ни в 
одном из них не будет нормального 
лыжного сезона даже в том случае, 
если использовать искусственный 
снег. Оползень, обрушившийся в 
августе 2017 года на долину Валь 
Бондаска в швейцарском кантоне 
Граубюнден (были человеческие 
жертвы), поднял в научном мире 
вопрос о таянии Альп в условиях 
глобального потепления. Сегодня 
многие районы Швейцарии, две 
трети которой занимают горы, 
подвергаются риску регулярного 
схода лавин и оползней. 

Изза изменения климата уве
личились риски природного харак

тера в горной местности. Об этом 
есть много информации на сайте 
galiya.kz.

Алматинцы забыли, как страш
ный ураган в мае 2011 года в горах 
разрушил тысячи деревьев Иле
Алатауского национального пар
ка? Тогда на территории парка 
«Медеу» произошло падение более 
4 тысяч деревьев. Общая площадь 
пострадавшей территории со
ставила 480 гектаров. Лишь по 
случайности человеческих жертв 
было минимально. 

В тот день небывалый ураган 
пронесся по Алматы и Алматин
ской области, наломав немало 
дров. Выпал град диаметром в два 
сантиметра. В городе ветер ломал 
сотни деревьев, обрывал линии 
электропередач, валил заборы и 
срывал кровли крыш. Ветер в горах 
вырывал деревья с корнями, неко
торым из которых по сотнедругой 
лет. Западнее и восточнее дороги 
на Медео и Шымбулак лежали по
валенные деревья. Такая картина 
наблюдалась и в урочищах Ки
масар, Просвещенец, Горельник, 
Туюксу, Сырасай, КокЖайлау. 
Кстати, во многих местах повален
ные деревья лежат до сих пор.

Масштабы урагана оказались 
серьезнее, чем можно было пред
ставить первоначально. Все спе
циалисты единодушны в одном 

речки – они являются основой для 
будущих больших рек. На Кок
Жайляу берет начало речка Терис
бутак – это тоже признак будущей 
«рыхлости» почвы, оползней в го
рах и т.д. Изза изменения рельефа 
земли, климатических изменений 
горы осядут, будут оползни. Тем 
более местность КокЖайляу ока
жется между устьями реки Орсол 
и будущим озером Есік, которое 
появится после Орсол. Но если со
стоится строительство курорта, то 
деньги выбросят на ветер». 

Наглядный пример, как горы 
оседают, что вызывает оползни, – 
это строительство Международно
го комплекса лыжных трамплинов 
«Сұңқар», который построили на 
склоне горы чуть выше проспекта 
АльФараби, в районе Ремизовки. 
В мае 2016 года там произошло 
чрезвычайное происшествие: гора 
просела, оползни сошли на бу
дущую лыжную трассу, накрыли 
автодороги, и дома алматинцев 
оказались под угрозой. Кстати, и 
на Шымбулаке часто происходят 
оползни.

На сайте galiya.kz есть ряд мате
риалов с предупреждением: когда 
на Земле происходят на редкость 
сложные геологические процес
сы, мешать им не следовало бы. 
Для иллюстрации: во время наво
днения в ряде районов Северного 
Казахстана строили дамбы, но 
вода пробила свой путь и разлилась 
по всей территории Северного 
Казахстана, затапливая даже там, 
где не должна была появляться на 
равнине. По этой причине, напри
мер, нет необходимости строить 
дамбу в Атбасаре – это преграда 
для поступающей  воды, которая 
ищет свое русло и будет рушить все 
на своем пути, в том числе и дамбу.

И как сказала Галия Керей: 
«Строить дамбы, искусственный 
водоем на КокЖайляу нельзя по 
вышеуказанной причине. По про
екту «КокЖайляу», для обеспече
ния снежных пушек водой будут 
построены дамбы – будет искус
ственный водоем. При оседании и 
движении почвы возможен прорыв 
дамбы, и поток воды снесет все на 
своем пути, в том числе построен
ные здания».   

ЗИМНИЕ ИГРЫ ИДУТ 
К СВОЕМУ ЗАКАТУ

В целом зимние игры идут 
к своему закату. Убедительный 
пример – игры в Ванкувере в 2010 
году, которые чуть не сорвались, 
когда накануне олимпиады горно
лыжный курорт затопило ливня
ми. Дожди в самом разгаре зимы 
чуть не сорвали и зимние Азиат
ские игры в 2011 году (Азиаду) в 
Алматы. 

Если проследить за конкурса
ми на проведение зимних Игр, то 

в последнее время многие страны 
по разным причинам отказались 
от участия в них. К примеру, на 
право проведения прошедшей 
зимней Универсиады2017 претен
довали только Италия и Казахстан, 
однако за неделю до объявления 
результатов правительство Италии 
приняло решение снять свою кан
дидатуру. 

Аналогичная ситуация была 
и в проведении конкурса XXIV 
Зимних Олимпийских игр (2022 
г.). Под разными предлогами сня
ли свои кандидатуры Стокгольм, 
Осло, Краков. По результатам 
референдума отказались швей
царцы и немцы, украинцы – изза 
политической обстановки. Среди 
желающих принять участие в кон
курсе было немало стран с опытом 
проведения зимних игр (США, 
Канада, Финляндия, Франция и 
др.). Но трезвая оценка ситуации 
победила – они своевременно от
казались от чести проведения Игр 
и т.д.  

Однако в отказе многих стран 
от участия за право проведения 
зимней Олимпиады кроме финан
совых проблем – климатические 
изменения, хотя это не афиши
руется. 

В «Книге Луны о новой модели 
жизни» (2004 г.) и на сайте galiya.
kz есть информация об «уходе» 
зимнего периода, которая под
тверждается небывалыми теплыми 
зимами, зимними дождями в по
следние годы на юге Казахстана. 
Однако наши власти с упорством, 
достойным лучшего применения, 
не обращают внимания на явные 
признаки нового климата. В итоге 
Алматы может понести финансо
вые, спортивные, имиджевые и 
иные потери.

В конце 2016 года была новость 
о том, что горнолыжный курорт 
«Табаган» выставлен на продажу. 
За участок общей площадью 94 
гектара с горнолыжными трасса
ми, канатной дорогой и другими 
объектами продавец просил чуть 
более 2.1 млрд тенге (около 6 млн 
долларов). Курорт находился в 
залоге у банка и выставлен на про
дажу изза неплатежеспособности 
владельца. Выходит, горнолыж
ные курорты – убыточны? Для 
сравнения, бюджет строительства 
курорта на КокЖайляу – 230 млн 
долларов или 85 млрд тенге.

P.S. Плато КокЖайляу на
ходится на территории ИлеАла
тауского государственного нацио
нального природного парка и рас
положено с востока на запад между 
Малым и Большим Алматинскими 
ущельями, в 10 км от города (выше 
микрорайона «Орбита»), на высоте 
2 300 метров. 

Дастан ЕЛДЕС
d.eldesov@mail.ru

Проект курорта «Кок-Жайляу» превратился в одну из самых обсуждаемых тем в Казахстане и разбил 
общество на два больших лагеря. Эта тема достигла высшей точки накала на общественном слушании в 
Алматы 4 ноября. А 9 ноября аким мегаполиса Бауыржан Байбек представил проект президентам Казахстана 
и России на межрегиональном форуме в Петропавловске: «До конца года совместно с французскими и 
австрийскими консультантами будет завершен бизнес-план круглогодичного курорта «Кок-Жайляу».

«КОК-ЖАЙЛЯУ»
НЕСОСТОЯТЕЛЕН ИЗ-ЗА ИЗМЕНЕНИЯ 

КЛИМАТА И РЕЛЬЕФА ЗЕМЛИ 

На фото. Вид канатной дороги на горнолыжном курорте 
Виллар-сюр-Оллон, Швейцария, 1 января 2017 года

– такого урагана за все время на
блюдений не было. И ураган был 
одним из «знаков» природы об 
опасностях в горах. 

ПОЯВЯТСЯ РЕКИ, 
ГОРЫ ОСЯДУТ, БУДУТ 

ОПОЛЗНИ
   
По какой причине из «селя» в 

Алматы в июле 2015 года, начало 
которого тоже в горах, не извлекли 
никаких уроков?! 

В статье «Истоки «селя» в Ал
маАте» целительмедиум Галия 
Керей писала об этих уроках и 
устье будущей реки Орсол: «Небес
ные Силы дают предупреждение, 
а людям решать: продолжать жить 
рядом с руслами рек или пересе
ляться подальше от них, спускаться 
с гор или подниматься туда жить. 
Произошедшее 23 июля 2015 г. яв
ление можно понимать так: Небеса 
дают людям передышку, чтобы они 
подумали, будут ли переселяться, 
что будут делать дальше, чтобы не 
случались в будущем подобные 
«предупреждения». Устье реки 
Орсол находится глубоко под го
рами, под озером «Безымянное» и 
озером имени Маншук Маметовой 
(озером №6). Устье реки является 
огромной котловиной, откуда вода 
изпод земли выходит на поверх
ность как реки Малая Алматинка, 
Каргалинка, Карагайлы и другие 
на той площади, где находится 
устье Орсол. Этих рек много, они 
под землей объединяются у выхода 
изпод земли у конца отрогов. А 
в северной части вода выходит на 
поверхность ближе к городу, где 
начинается устье реки Каменка. 
Выход воды новых рек и озер в 
некоторых случаях будет сопро
вождаться селевыми потоками, 
потому что их истоки забиты кам
нями. Река идет изпод земли под 
большим давлением, чтобы выйти 
на поверхность, поэтому выход 
воды кажется как сель. После вы
хода вода двинется по своему ис
конному руслу и дальше по своим 
подземным путям и соединится с 
общей водной системой». («Орсол» 
– общее название будущих рек не 
только в Казахстане, но на всей 
Земле, которые будут различаться 
по местности). 

По проекту «КокЖайляу» 
Галия Кажигалиевна дала такой 
комментарий: «По информации, 
полученной от Небесных Сил, 
вкладывать деньги туда, где не 
нужно – не стоит. В том месте, 
где планируется строить «Кок
Жайляу», формируются русла рек 
Орсол, поэтому курорт там не дол
жен быть. В том районе имеются 
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Как сохранить свою уникальную культурную и национальную само-
бытность? Этот вопрос стоит сегодня, в эпоху глобализации, перед 
каждым народом. Но для нашей страны этот процесс адаптации к 
глобальным тенденциям мирового развития имеет свои особенности. 
«Казахстан – уникальная страна. В нашем обществе причудливо объ-
единились и взаимодополняют, взаимно подпитывают друг друга 
самые разные культурные элементы», – писал в своем Послании 
«Стретегия «Казахстан-2050» президент Н. Назарбаев. Он также от-
метил, что  главным духовным стержнем для нашего народа является 
казахский язык: «Это главный бриллиант в короне суверенности на-
шего государства». 
О том, как государство поддерживает казахский язык, науку и культу-
ру, рассказал Нурлан Сейдин – заместитель генерального директора по 
научно-инновационной и международной деятельности РГП «Ғылым 
ордасы» Комитета науки МОН РК, кандидат исторических наук.  

Нурлан СЕЙДИН: 

НАШ ДУХОВНЫЙ СТЕРЖЕНЬ
КАЗАХСКИЙ ЯЗЫК –

- Расскажите немного об ор-
ганизации,  в которой работаете: 
ее цели, задачи, ее миссия? 

- Республиканское государ
ственное предприятие «Ғылым 
ордасы» Комитета науки Ми
нистерства образования и на
уки РК занимает особое место 
в системе казахстанской науки. 
Оно было создано в феврале 
2010 года, путем слияния РГКП 
«Дом ученых» и РГКП «Цен
тральная научная библиотека». 
Сегодня это многофункцио
нальный комплекс, который 
концентрирует мощный науч
ный потенциал и организовы
вает свою деятельность вокруг 
продвижения национальной 
науки. 

Для достижения поставлен
ной цели «Ғылым ордасы» рас
полагает комплексом здания, 
где размещены 10 научноис
следовательских институтов 
гуманитарного и естественного 
профиля Комитета науки МОН 
РК, 4 музея: музеи природы, 
археологии, редких книг, исто
рии казахстанской науки и ме
мориальный музей академика 
К.И.Сатпаева, а также  научная 
библиотека с 5,5 млн. книжным 
фондом и Национальная акаде
мия наук. 

Приоритетными направ
лениями в деятельности пред
приятия выступают разработка 
и реализация научнотехни
ческих программ и проектов 
в области музейного дела, би
блиотековедения и других при
оритетных направлений науки; 
сохранение и развитие истори
кокультурного и научного на
следия, его дальнейшее изуче
ние и всесторонняя пропаганда; 
формирование и сохранение 
наиболее полного научного би
блиотечноинформационного 
фонда книг и документов.  

- Вы много занимались про-
блемами казахских диаспор, раз-
вития казахского языка, куль-
туры и науки. В чем, по вашему, 
уникальность казахстанского 
общества, уникальность мен-
тальности составляющего  его 
«сердцевину» - казахского на-
рода? 

 Казахстанское общество 
– многонационально. Но не в 
этом наша уникальность, ведь 
уникальность предполагает не
повторимость. А многонаци
ональное общество – это не 

редкость. Наша особенность 
заключается в том, что ключе
выми и абсолютными ценно
стями для общества и страны в 
целом являются мир, согласие и 
единство народа. И их сохране
нию исключительное внимание 
уделяет государство. 

Сегодня, оценивая ситуа
цию во всем мире, можно ска
зать, что общее мироустройство 
все чаще подвергается хаосу, 
турбулентности и нестабильно
сти. И  в этих условиях, когда в 

различных точках мира идут со
циальные, этнические и рели
гиозные конфликты, наше госу
дарство  демонстрирует устой
чивый рост и стабильность, 
основанные на сплоченности 
народа. Казахстанская модель 
межэтнического и межконфес
сионального согласия получила 
высокие оценки экспертов и 
является предметом изучения 
правительствами многих стран. 

Высокий уровень межэтни
ческого взаимоуважения – это 
наше достояние. И в том, что 
многонациональное общество 
имеет возможность жить и тру
диться, без ущемления прав и 
свобод, – заключается госте
приимность казахского народа. 
Радушие, открытость, душев
ная доброта, чувство сострада
ния – вот она, наша менталь
ность. Казахстан – это исконно 
казахская земля. За ее незави
симость многовековую борьбу 
вели великие сыны казахского 
народа, наши славные предки. 

Между тем, казахи с тепло
той встретили представителей 
различных народностей, депор
тированных в Казахстан в слож
нейшие советские годы. Казах
ский народ помог этим людям 

обрести настоящую Родину. И 
сегодня казахский народ не 
проявляет чувство неприязни 
к другим этносам, а наоборот, 
объединяет свои усилия для 
сохранения мира и покоя на 
казахстанской земле. 

 Какие проблемы казахского 
языка сегодня наиболее акту-
альны? Как проблема развития 
государственного языка связана с 
сохранением национальных цен-
ностей и духовности, особенно в 
эпоху глобализации? 

 Вы знаете, государствен
ным языком в Казахстане яв
ляется казахский язык. И его 
развитию большое внимание 
уделяет Президент страны и 
Правительство. К сожалению, в 
силу исторически сложившихся 
причин, казахский язык сегодня 
не используется во всех сферах. 
И, что самое печальное – суще
ствует часть казахов, не владею
щая своим родным языком. Но 
все это исправимо, требуется 
лишь время, терпение,  пони
мание и, прежде всего, желание 
изучить государственный язык, 
поскольку это неотъемлемая 
составляющая суверенитета 
страны. 

Следует отметить, что се
годня в Казахстане без ущемле
ния других языков реализуется 
активная языковая политика 
по  внедрению казахского языка 
в работу госорганов, пропаганде 
его среди населения. В насто
ящее время многие меры по 
популяризации государствен
ного языка находят поддержку в 
обществе и являются достаточ
но эффективными. К примеру, 
бесплатное обучение казахско
му языку государственных слу
жащих, организация различных 

конкурсов на знание казахского 
языка среди представителей 
других национальностей. Ка
захстанцам, конечно, еще мно
гое предстоит сделать для того, 
чтобы добиться свободного ис
пользования государственного 
языка во всех сферах жизни. 

Казахский язык, как отме
чает Глава государства, должен 
стать консолидирующим фак
тором народа Казахстана. Но, 
главное, это возможно. Если 
каждый гражданин нашей стра
ны начнет работу над изучением 
государственного языка, либо 
над его совершенствованием, 
проводимая в государстве язы
ковая политика в скором вре
мени достигнет определенных 
успехов. 

Что же касается той части 
казахского народа, кто не вла
деет  своим родным языком, 
наверное, не зная причин, не 
следует делать резких выпадов в 
отношении их. Но хочется ска
зать, что родной язык – это, как 
отметил, Глава государства, наш 
духовный стержень. Это язык 
наших отцов и дедов, иденти
фикационная характеристика 
народа. На этом языке говорит 
наследие наших предков. И не
обдуманное нежелание изучать 
родной язык может привести к 
потере национальных ценно
стей, духовного достояния. Та
ких людей  почемуто искренне 
жалко. Но, ни в коем случае, 
нельзя допустить рост числа тех, 
кто не сохраняет историю, тра
диции и наследие своего народа. 

- Как в Казахстане реализу-
ется право граждан на свободный 
выбор языка общения? 

 Сегодня государство на
правляет немало усилий на соз
дание оптимального языкового 
пространства. В республике 
каждый ее гражданин имеет 
право на пользование родным 
языком, свободный выбор язы
ка общения, воспитания, об
учения и творчества. И, стоит 
отметить, что для этого созда
ются все условия. К примеру, 
в стране действуют националь
ные школы, в том числе с уз
бекским, уйгурским, таджик
ским, немецким, английским и 
другими языками обучения. В 
стране, в соответствии с Ука
зом президента РК, отмечается 

День языков народов Казахста
на, который приходится на 22 
сентября. По праву это одна из 
самых значимых дат в календаре 
праздников нашего государства. 
Поскольку свидетельствует об 
уважении к традициям и языкам 
этносов, населяющих страну, 
и способствует укреплению 
сплоченности межэтнического 
согласия. 

 Президент неоднократно 
говорил о необходимости поли-
язычного образования в Казах-
стане. Что необходимо делать 
для этого? 

 В настоящее время госу
дарство уделяет особое внима
ние внедрению полиязычного 
образования. В стране реализу
ется уникальный проект, ини
циированный президентом, 
– триединство языков. Его ре
ализация предусматривает пре
подавание в образовательных 
учреждениях республики на 
русском, казахском и англий
ском языках. Как отметил Глава 
государства, «Казахстан должен 
восприниматься во всем мире 
как высокообразованная стра
на, население которой пользу
ется тремя языками. Это: казах
ский язык – государственный 
язык, русский язык – как язык 
межнационального общения и 
английский язык – язык успеш
ной интеграции в глобальную 
экономику».  

Полиязычная модель успеш
но проходит период апробации. 
Проект охватил уже свыше 30 
вузов страны и десятки школ. 
Насколько мне известно, раз
рабатываются специальные 
учебнометодические комплек
сы для школ с обучением на 
трех языках. Что необходимо 
делать? Внедрять эту программу 
и дальше, поскольку она созвуч
на со временем и необходима в 
нынешних условиях.  

 Что вы думаете о переводе 
казахского языка на латиницу, 
какие в этом проекте видятся 
«плюсы» и «минусы»? 

 Я всецело поддерживаю 
инициативу президента о мо
дернизации казахского языка. С 
2025 года планируется перевод 
нашего алфавита на латиницу. 
Это создаст условия для даль
нейшей интеграции Казахстана 
в мир. Но, как отмечают, язы
коведы, в процессе перехода 
на латинский алфавит важно 
сохранить фонологические и 
другие закономерности языка. 
Необходимо создать казахский 
алфавит на основе латинской 
графики, с собственным на
циональным образом, но при 
этом понятным носителям всех 
тюркских языков. Наверное, 
определенные сложности воз
никнут в отношении письмен
ного научного и литературного 
наследия, написанного на осно
ве действующего алфавита. Их 
переиздание на латинице – не
простая задача. Но я думаю, что 
уже сегодня ученые над этим во
просом  работают специалисты. 

- Может ли помочь изучению 
казахского языка Интернет и 
другие новые технологии? 

 Безусловно, да. Интернет 
предоставляет безграничные 
возможности  для самостоя
тельного изучения языка. Это и 
видеоматериалы, аудиозаписи, 
какието тестовые программы, 
обучающие ролики. Но главное, 
чтобы продукты были составле
ны грамотно и доступно.

Exclusive 
(в сокращении)
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Аким Восточно-Казахстанской области Даниал Ахметов и 
глава Республики Алтай Александр Бердников подписали план 
мероприятий по реализации Соглашения между акиматом 
Восточно-Казахстанской области и правительством Республики 
Алтай о приграничном торгово-экономическом и культурном 
сотрудничестве.

Чем дальше я уезжаю, тем 
больше приближаюсь к 
себе. Видимо, точно так 
же, как и известный актер 
Эндрю МакКарти, подумал 
итальянский путешественник 
и отправился в Восточный 
Казахстан. О том, что из этого 
получилось, и кто помог ему 
запечатлеть красоты региона, 
рассказывает TengriMIX.

Подписание состоялось в 
рамках XV Форума межрегио
нального сотрудничества Казах
стана и России.

В интервью Даниал Ахметов 
рассказал, что это открывает 
большие перспективы для со
вместной деятельности. 

– Алтай – наш общий дом. 
Он объединяет не только Казах
стан, Россию, но и Монголию, 
Китай, – отметил Даниал Ахме
тов. – Мы имеем совместные ту
ристические маршруты, думаем, 

как решить вопросы, связанные 
с прохождением пограничного 
контроля. В рамках программы 
«Рухани жангыру» мы разра
ботали несколько маршрутов, 
которые объединяют литератур
ные, поэтические, философские 
составляющие Казахстана и Рос
сии. Это связано с деятельно
стью великих писателей, таких 
как Абай, Ауэзов, Достоевский, 
Шукшин.

Аким ВКО подчеркнул, что в 
регионе завершается разработка 
программы лечебнооздорови
тельного туризма. Предусмотре

ВОСТОЧНЫЙ КАЗАХСТАН 
ПРИГЛАШАЕТ ГОСТЕЙ

«ЭТО МЕСТО ПОМОГАЕТ 
МЕДЛЕННО СМАКОВАТЬ ЖИЗНЬ»  

О ПУТЕШЕСТВИИ ИТАЛЬЯНЦА ПО ОЗЕРАМ 
ВОСТОЧНОГО КАЗАХСТАНА СНЯЛИ ФИЛЬМ

но развитие событийного туриз
ма – проведение фестивалей и 
спортивных мероприятий. Ряд 
проектов связан с исторически
ми и сакральными местами Вос
точного Казахстана.

– Связи с Казахстаном у нас 
давние и прочные, – отметил 
Александр Бердников. – Все 
тюрки мира считают Алтай сво
ей родиной, колыбелью мира. 
Именно здесь был основан пер
вый тюркский каганат. В рамках 
международного конституци
онного совета «Наш общий дом 
– Алтай» разработан и апро
бирован успешный турпроект 
«Золотое кольцо Алтая», марш
рут которого расположен на 
территории четырех государств. 
Его участники смогут увидеть 
китайское озеро, Бухтарминское 
водохранилище, красоты рос
сийского Алтая.

На выставке «Новые подходы 
и тенденции в развитии туризма 
Казахстана и России» представ
лен туристический потенциал, 
перспективы развития архео
логического, лечебнооздоро
вительного, экологического и 
других видов туризма, брендовые 
продукции ВКО. Гостям меро
приятия предлагали попробовать 
традиционные для региона про
дукты – кумыс, мед и медовуху. 

Так же, между Туристским 
информационным центром Вос
точноКазахстанской области и 
Туристским центром Алтайско
го края подписан меморандум 
об информационном сотруд
ничестве. Документ предусма
тривает обмен информацией в 
сфере туризма, информацион
ное продвижение туристского 
потенциала ВосточноКазах
станской области и Алтайского 
края, развитие деловых связей 
между организациями, создание 
совместных новых туристских 
маршрутов.

Видеограф и путешественница 
Анна Савоськина давно хотела 
снять фильм о Казахстане. И в 
какойто мере итальянец Джан
пьеро Гандольфо поспособство
вал этому. «Познакомилась я с 
Джанпьеро два года назад, когда 
снимала фильм на полуострове 
Ямал, в Заполярье. Приглашена 
была в качестве документалиста, 
который должен был снять фильм 
о том, как живут северные ненцы, 
а он – в качестве фотографа. По
сле этого путешествия мы ездили 
в Кыргызстан, где сняли интерес
ный фильм об озере КельСуу, по
сле чего власти стали использовать 
его как имиджевое видео и туда 
направился большой поток тури
стов. В прошлом году в Междуна
родный день туризма министер
ство Кыргызстана даже наградило 
меня как лучшего видеографа в 
сфере туризма», – рассказывает 
алматинка.

Уже через год казахстанка и 
итальянец продолжили трип по 
Казахстану. Джанпьеро путеше
ствует на своем автомобиле. Три 
года назад он выехал из Италии 
и периодически оставляет его в 
разных местах – то в Бишкеке, то 
в Монголии, где побывал в 2017 
году. Далее он намерен поехать в 
Китай, Камбоджу и надеется до
браться до Австралии.  

В Казахстане путешествен
ники нацелились на Алтай через 
четыре озера Восточного Казах
стана. Но прежде Джанпьеро по
сетил достопримечательности 
Алматинской области. «Отмечала 
ему на карте интересные места, 
такие как Кольсайские озера, Ка
инды, но наша область насыщена 
туристами, тогда как Восточный 
Казахстан – недооцененный ре
гион нашей страны. 

Он попал на озера в выходные 
дни, когда там было очень много 
туристов, а единения с природой 
в таких условиях очень сложно 
достичь. Что касается восточно
казахстанского региона, то там 
гораздо больше объектов мало
посещаемых и грандиозных, по
этому мы и отправились туда. В 
этих местах я когдато занималась 

рафтингом и каталась на лыжах. 
К тому же отправиться к под
ножию горы Белуха было моей 
мечтой. Джанпьеро вдохновился 
этой идеей. 

Эту поездку можно назвать 
«Путешествием по восточным 
озерам» – наш маршрут пролегал 
через четыре озера: Алаколь – За
йсан – Маркаколь – Язевое озе
ро», – говорит видеограф.

глубинке. В самой Урунхайке на
род очень гостеприимный. Мы 
остановились в гостевом доме 
семьи Давлетовых. Нас ждали 
горячая банька, вареники с творо
гом и сметаной и свежая выпечка 
на завтрак – что может быть луч
ше для путешественников, при
бывших издалека. Вы просто не 
представляете, в каком восторге 
от всего этого был мой итальян
ский друг Джанпьеро! Подобный 
колорит для иностранных гостей 
– это самое лучшее средство для 
их привлечения в Казахстан. И 
совершенно не нужно никаких 
пятизвездочных отелей! Хозяин 
гостевого дома давал нам советы и 
помогал ремонтировать машину». 

Одна из легенд гласит, что на
звание озера Маркаколь произо
шло от имени любимого барана 
дедушки Урунхая, который якобы 
и основал деревню. В озере водят
ся ценные породы рыб – хариус 
и эндемичный маркакольский 
ускуч.

«На пути от СтароАвстрий
ской дороги до Язевого озера, 
который занял у нас два дня, мы 
никого не встретили – настолько 
это дикие, нетронутые места. Нам 
повезло, что на дороге отремон
тировали мосты. Там часто их 
смывает, и если ехать, то лучше 
на двухтрех машинах для под
страховки».

В п е ч а т л е н и я  о т  п о е з д к и 
несколько «скрасили» мест
ные полицейские.  Из Усть
Каменогорска Джанпьеро уже 
один отправился в Россию, и на 
протяжении всего участка до гра
ницы, видя авто с иностранными 
номерами, его все время оста
навливали полицейские. «Он не 
знал, что делать, это был полный 
беспредел, – сокрушается казах
станка. – В других местах, к при
меру, когда мы ехали от Алаколя 
до КатонКарагая, полиция нам 
вообще не попадалась».  

По словам самого Джанпье
ро, когданибудь он обязательно 
вернется в Казахстан, в Урунхай
ку. «Это место, которое помога
ет мне размышлять и медленно 
смаковать жизнь», – отмечает 
он. В конце материала имеется 
небольшое изумительное видео о 
путешествии итальянца, которое 
убеждает, насколько уникальна 
природа Восточного Казахстана. 

mix.tn.kz

По словам Анны, местные 
жители их очень тепло встречали, 
особенно в селе Урунхайка в Кур
шимском районе ВКО, что на вос
точном берегу озера Маркаколь.

Добраться сюда можно по Ста
роАвстрийской дороге, постро
енной военнопленными времен 
Первой мировой около сотни лет 
назад. «Чем дальше ты отъезжа
ешь от цивилизации, тем люди 
радушнее и теплее. То же самое 
можно сказать и о казахстанской 
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Ерлан Саиров уверен, что за рубежом проживает почти 10 млн 
этнических казахов. Он призывает ускорить возвращение братьев 
на историческую родину, «иначе они ассимилируются в стране 
проживания и мы потеряем их навсегда», считает эксперт.

Этнический казах из Афганистана Айнуддин Муради в интервью радио 
«Азаттык» рассказал об особенностях жизни в этой стране и почему 
казахи оттуда хотят вернуться на историческую родину.

По каким причинам молодые люди покидают страну, ставшую для 
них второй родиной? Найти ответы на эти и другие вопросы радио 
«Азаттык» помог этнический казах Бисенгул Бегдесинов.

Линия судьбы

УСКОРИТЬ ВОЗВРАЩЕНИЕ ЭТНИЧЕСКИХ 
КАЗАХОВ НА РОДИНУ ПРИЗЫВАЕТ ПОЛИТОЛОГ

АФГАНСКИЕ КАЗАХИ 
ХОТЯТ ВЕРНУТЬСЯ НА ЗЕМЛЮ 

ПРЕДКОВ  

ПОЧЕМУ КАЗАХСКАЯ МОЛОДЕЖЬ 
ПОКИДАЕТ ТУРКМЕНИСТАН?

 ПОРА ПЕРЕХОДИТЬ 
К ДЕЛУ

«Нам необходимо срочно при
нять программу возвращения со
отечественников зарубежья на 
историческую родину. Пора от 
слов переходить к конкретным де
лам. Если мы хотим стать много
численной и качественной наци
ей, должны ускорить комплексное 
рассмотрение и решение этой 
проблемы.

Ведь сегодня наши черногла
зые братья ассимилируются с 
местным населением в странах 
проживания. Так, официальная 
статистика гласит, что в Узбеки
стане проживает 1,5 млн казахов. 
В действительности же в этой 

ТОЧНОГО КОЛИЧЕСТВА 
КАЗАХОВ НИКТО НЕ ЗНАЕТ

«С каждым годом в Туркме
нистане сокращается числен
ность казахской диаспоры. Боль
шинство этнических казахов 
переехали на свою историческую 
родину, в Казахстан. Сейчас в 
стране остались только предста
вители старшего поколения».

По словам Бегдесинова, по
следняя перепись населения в 
Туркменистане состоялась в 2012 
году, однако ее итоги до сих пор 
не опубликованы. Поэтому све
дения о численности казахской 
диаспоры в стране носят предпо
ложительный характер.

– По данным переписи, про
веденной еще в советское время, 
в Туркменистане насчитывалось 
около 87 тыс. казахов. Сегодня 
покинули страну по разным при
чинам около половины. Можно 
лишь предполагать, сколько нас 
осталось, – говорит Бисенгул 
Бегдесинов.

ЕСТЕСТВЕННЫЕ ПРИ-
ЧИНЫ

По данным Всемирной ас
социации казахов, в 2008 в Тур
кменистане насчитывалось око
ло 60 тыс. этнических казахов. 
Большинство из них проживают 
в районе Туркменбаши, который 
граничит с Мангистауской об
ластью Казахстана. Все жители 

стране их по меньшей мере 5 млн! 
Считается, что в Китае более 1 
млн этнических казахов. На самом 
деле там более 2,53 млн наших 
братьев! Прибавьте к ним еще 2,5 
млн российских казахов.

Нам необходимо принять все 
меры, чтобы вернуть их на землю 
отцов.

ДЛЯ ЧЕГО 
ЭТО НУЖНО?

С течением времени в мире бу
дут обостряться геополитические 
и геоэкономические конфликты. 
И кто даст гарантию, что через 
1020 лет соседние страны «не по
ложат глаз» на наши бескрайние 
степи? Самое примечательное, 

этот процесс может быть осущест
влен вполне «цивилизованным 
путем» на основании мандата Ор
ганизации Объединенных Нации.

А как мы работаем со своими 
соотечественниками? У нас есть 
«безгласное» Всемирное сообще
ство казахов. Однако его работа 
ограничивается тем, что у мон
гольских братьев бешбармачат, а 
у узбекских – наслаждаются по
еданием плова.

Есть и другие бездействующие 
фонды с громкими названиями, 
но нет результатов. Их работа 
ограничивается возведением «по
темкинских деревень»!

НУЖЕН РОСТ 
ВНУТРЕННЕГО 
ПОТРЕБЛЕНИЯ

Переселение этнических ка
захов на историческую родину 
должно стать основным путем, 

магистралью социальной по
литики государства! Главная 
причина отсутствия роста эко
номического потенциала стра
ны – отсутствие внутреннего 
потребления товаров. Без этого 
невозможен рост экономики 
страны. А для роста потребле
ния необходимо увеличение 
народонаселения. Элементарная 
арифметика.

Кроме того, существует такая 
проблема, как освоение терри
тории. Если разделить народо
население Казахстана, на один 
квадратный километр приходит
ся только шесть человек. И это 
один из самых низких показате
лей во всем мире.

А у нас с одной стороны си
дит огромный медведь, а с дру
гой – дракон…»

– потомки казахов из Мангистау
ской, Атырауской, Актюбинской 
и Кызылординской областей Ка
захстана, бежавших из страны в 
годы репрессий (в 19201930 гг.).

Недавно министр иностран
ных дел Казахстана Кайрат 
Абдрахманов заявил, что чис
ленность этнических казахов в 
Туркменистане сократилась за 
счет естественных причин. В том 
числе за счет «переселения на 
историческую родину». По сло
вам министра, в Туркменистане 
сейчас проживает около 20 тыс. 
этнических казахов. При этом в 
1990е годы их численность до
стигала 120 тыс. человек.

Сейчас между двумя стра
нами налажен визовый режим. 
Однако жители приграничных 
районов могут ездить в Казахстан 
или Туркменистан и находиться 
без визы в течение пяти дней.

ОСТАЛИСЬ 
ТОЛЬКО ПОЖИЛЫЕ

 
Бегдесинов поясняет, что 

пока он не может много и откры
то говорить о нынешней полити
ке Туркменистана. По его сло
вам, казахская молодежь долго 
в стране не задержится, большая 
часть уже уехала в Казахстан.

– Здесь остались лишь стари
ки, – признается он.

Бегдесинов сейчас занима
ется частным предприниматель
ством, а прежде преподавал в 

ПЕРВЫМИ 
УЕХАЛИ БЕДНЫЕ

После получения независимо
сти Казахстан пригласил зарубеж
ных казахов на историческую ро
дину и создал условия, предоставив 
землю и жилье. Люди, чей уровень 
жизни был средним или ниже, 
переехали. Те, у кого был скот и кто 
жил лучше, остались.

В районе, где сейчас живут мои 
родители (ИмамСахим афганской 
провинции Кундуз), насчитыва
ется 20 казахских семей. Есть ли 
казахи в других регионах страны, 
мне неизвестно.

Нас в семье пятеро детей. Пра
деды в начале прошлого века пере
ехали в Афганистан из Туркестана. 
Некоторые родственники в 90е 
годы прошлого столетия перебра
лись обратно в Казахстан и сейчас 
живут здесь.

Все, кто остался жить в Аф
ганистане, состоятельные люди. 
К примеру, мой отец тоже решил 
никуда не уезжать, потому что 
в горах у нас есть своя зимовка, 
более ста овец, лошади. В целом в 
Афганистане казахи живут за счет 
разведения домашнего скота, так 
как другой работы нет. Поэтому 
сейчас люди по возможности хотят 
переехать в Казахстан

НАЦИОНАЛЬНЫМ 
МЕНЬШИНСТВАМ ТРУДНО 

РЕАЛИЗОВАТЬСЯ

Представителям национальных 
меньшинств в Афганистане сложно 
устроиться на государственную 
службу. К примеру, мой младший 
брат в прошлом году окончил уче
бу, но занимается животновод
ством. Другого дохода нет.

Мое настоящее имя Айдын 
Мурат. Однако при заполнении 
документов в соответствии с осо
бенностями языка местного на
селения я записан как Айнуд
дин Муради. И еще: в провинции 
Кундуз, где живут мои родители, 
часто происходят вооруженные 
столкновения, становится опасно, 

высших учебных заведениях, был 
научным сотрудником. В годы, 
когда он преподавал в институте, 
было много молодых казахов, 
обучавшихся по специальностям 
нефтяной отрасли.

– Сейчас количество инсти
тутов сократилось, во всех учеб
ных заведениях преподают лишь 
на государственном языке. А 
вот в Казахстане при обучении 
техническим специальностям 
существует разделение на группы 
с казахским или русским языком 
обучения. И каждый сам выби
рает язык обучения. Здесь такого 
нет. По этой причине молодые 
люди, которые хорошо учились 
в школе, уезжают в Казахстан, – 
говорит он.

ВСЕ ДОРОГО, 
А ДЕНЕГ МАЛО

Репортеру удалось пообщать
ся с некоторыми этническими 
казахами, переехавшими из Тур
кменистана в Казахстан. Боль
шинство из них признаются, что 
сейчас сложно получить визу 
для поездки в Туркменистан. По 
словам Куаныша Алибека, не
которые казахи в Туркменистане 
в графу «национальность» стара
ются внести изменения, чтобы 
стать туркменами.

– Мы переехали в Казахстан 
в 2008 году. Пять лет назад я 
ездил в Туркменистан навестить 
родственников. Как заметил, 
живут они очень скромно. Денег 
мало, продукты дорогие, работы 
нет. В школах и университетах 
обучение ведется только на тур
кменском языке.

Большинство казахов имми
грировали из Казахстана в годы 
коллективизации и голодомора 
(19281932 гг.), а сегодня их по
томки возвращаются на землю 
своих предков.

Кундуз – регион, граничащий с 
Таджикистаном. Силы «Талибана» 
и ДАИШ там часто меняют места 
дислокации.

НЕПРИВЕТЛИВЫЙ 
ЛИК РОДИНЫ

Конечно, казахи, проживаю
щие в Афганистане, хотят жить на 
земле предков. Однако это дело 
непростое. Для начала нужно опре
делиться с местом проживания, со
брать кучу справок и других бумаг.

Я вот уже четвертый месяц со
бираю документы на получение 
гражданства Казахстана. Думаю, 
придется еще немало повозиться, 
чтобы достичь конечной цели. В 
миграционной полиции Алматы 
мне сказали, чтобы я принес справ
ку о том, что являюсь казахом, и 
справку об отсутствии судимости. 
А в Афганистане эти документы 
получить нелегко. Я потратил на 
это все зимние каникулы.

На получение справки об от
сутствии судимости ушел целый 
месяц. Просмотрят документы и 
говорят, чтобы приходил завтра 
или послезавтра. Так и тянут вре
мя. Я оформил эти документы в 
Афганистане и по приезде в Ка
захстан подал на гражданство. Но 
документы не принимают изза 
отсутствия визы «В9» (она выда
ется иностранцам, выезжающим 
в Казахстан на постоянное жи
тельство – ред.). Иностранным 
студентам такая виза не выдается. 
Поэтому сейчас я живу в Казахста
не с учебной визой, выданной на 
пять лет. Если я всетаки получу 
гражданство Казахстана, смогу на
править приглашение родителям и 
перевезти их сюда.

Наши родители постоянно го
ворили, что мы, возможно, уедем 
в Казахстан, поэтому просили не 
забывать родной язык. Требовали, 
чтобы дома мы говорили только 
показахски. Кроме родного языка, 
я понимаю узбекский, дари, пуш
тунский, английский и турецкий».

365info.kz
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РУХЫ 
КҮШТІ 
ТҰЛҒА

Абай атындағы Қазақ ұлттық педагогикалық университетінің математика 
факультетінің 1978 жылғы түлегі, лениндік стипендиат, Құрмет орденінің, 
Ы.Алтынсарин атындағы төсбелгінің иегері Әбдімәжит Өтеш туралы 

Математика және Мәжит 
деген екі ұғым тумасынан егіз 
десек артық айтпаймыз. Кезінде 
Мәжит өз замандастарынан 
арасынан топтан озған студент 
атанса, бүгінде ұлттық матема
тика ғылымының, білім беру 
жүйесінің әлемдік деңгейде 
дамуына іргелі  үлес қосып 
отырғаны ел таныған азамат 
бола білді. 

Республикадағы математи
к а л ы қ  м е к т е п т е р  т а р и х ы , 
математикалық мектепті ашу, 
оған басшы болу Әбдімәжит 
Қ о ң ы р б а й ұ л ы  т а ғ д ы р ы н а 
жазылған бақ пен бақыт па 
деп ойлайсың. Адам дүниеге 
келгенде тағдырына жазылған 
бешенесімен жаратылады де
гендей, менің курстасымның 
тағдырына математикалық 
мектептерді ашу жазылған ба 
деп ойлайсың? Ғылым жолына 
кетсе Әбдімәжиттен матема
тика ғылымы саласы бойын
ша мықты ғалым шығатынына 
ешкім күмән келтірмейді. Ол 
мықты философ, мықты мате-
матик, мықты әдіскер, дана да 
дара тұлға болды.

Әбдімәжит Қоңырбайұлы 
ХХ ғасырдың басында өмір 
сүрген ғұламалардың ұлттық 
идеясын жаһандану замануи 
идеясымен ұштастыра оты
рып негізін қалады. Кезінде 
Ж.Аймауытовтың педагогика 
ғылымы саласындағы жүйелі 
ойпікірлері «Баланы оқытудың 
белгілі ереже заңдарын баяндай
тын, оқытудың дұрыс жүйесін 
тауып, білімге тез жету шартта
рын көрсететін педагогиканың 
негізгі бөлімі – дидактиканың 
негізі :  мұғалімнің айналы
сатыны – үнемі  қозғалып, 
өзгеріп, өсетін, өркендейтін тірі 
адам болғандықтан, біркелкі 
әдістен табан аумай шектеліп 
қалуға болмайды… Сабақ беру 
үйреншікті жай шеберлік емес, 
ол үнемі жаңадан табатын өнер… 
Дидактика мұғалімге жалпы 
жолжоба көрсетіп, жетекшілік 
етеді… сыннан өткен тиімді де
ген жолдарды ғана нұсқайды» 
– деп оқыту, білім беру әдісінің 
қатыпсеміп қалған догма 
емес, үнемі ізденуден туатын 
ісәрекет екеніне баса назар ау
дара отырып, өзінің теориясын, 
әдістемесін ұсына білді. Ұлттық 
мектептің моделін  тәжірибе 
ж ү з і н д е  қ а л ы п т а с т ы р д ы . 
Қазіргі замани мектептің негізгі 
мақсаты –  тұлғаға бағдарланған 
оқу – тәрбие технологиясын 
іске асырды. Мектептегі оқу
тәрбие үрдісіндегі жаңашылдық: 
білім берудің мазмұнында; оқу
тәрбие үдерісінде; әдістерінде; 
технологиясында; оқутәрбие 
үрдісін ұйымдастыруда; жаңа 
т и п т і  м е к т е п т і ң  б а с қ а р у 
жүйесінде, оқушыларды білімін 
және тәрбиелік деңгейлерін 
бағалауында көрініс таба білді. 

Өмір өтер, заман ауысар, 
бүгінгі Әбдімәжит ашқан мек
тептер кешегі Ы.Алтынсарин, 
Бекет ата, Мамания, Жайлымыс 
болысында ашылған мектептер 
қатарына қосылып, ұлттық пе
дагогика тарихынан өз орнынан 
алары сөзсіз. 

Ұ л ы  ұ с т а з  ә л  Ф а р а б и 
«Ұстаздың мінезқұлық нор
масы мынадай болуға тиіс: ол 
тым қатал да болмауы тиіс, 
тым ырыққа да жығыла бер
меу керек», – деген тұжырымы 
Мәжиттің бойындағы негізгі 
қасиеттер деп бағалауға болады.

Адамға мінезқұлық ата 
анадан берілді, ал рухани да
муы, азаматтық көзқарасы өзің 
қоршаған әлеуметтік ортада 
қалыптасатынына сөз жоқ. 
Абай атындағы Қазақ ұлттық 
педагогикалық университетінің 
математика факультетінің түлегі 
ретінде сабақ берген ұлттық ма
тематика ғылымының негізін са
лушы профессор – оқытушылар 
Т.Ахметқалиев, М.Ысқақов, 
Б.Жаңбырбаев, Қ.Құрманалин, 
Б.Нақысбеков т.б. бойындағы 
рухани құндылықтарын, тәжі
рибелерін бойына сіңіре білді. 
Ұлы Абайдың есімін алған білім 
ордасында алған тағылымдарын 
Әбдімәжит бойына Абайдың 
даралығымен, даналығын сіңіре 
білді.

Б ү г і н г і  қ о ғ а м н ы ң  а л 
дында тұрған негізгі міндет 
ұлттық мәдениет пен әлемдік 
өркениетті өзара сабақтастыра 
отырып бүгінгі  ХХІ ғасыр 
ағымына лайықты тұлғаны 
қалып тасты руға  б ар  кү ш 
ж і г е р і н  ж ұ м с а д ы .  О н ы ң 
б а с ш ы л ы ғ ы м е н  қ а н ш а м а 
мектеп басшылары, жоғары 
санаттағы ұстаздар дайындал

жастық жақтарынан ұмытылмас 
армандары «еліктің лағындай 
сүйкімді кішкентай сары қыз, 
Балқаш өлкесі, досының жы
рындағы «менің Ілем іздеп құяр 
Балқашын», – деген жүрек жар
ды сөздері сонау студенттік кез
де курстастар арасында құпия 
айтылатын сыр еді. Мақалада 
е с к е  а л ы н ғ а н  к і ш к е н т а й 
сары қыз «қарт ҚазПИдің» 
математика факультетінің 
төменгі  курсында  оқитын 
еді. . .  Сол балғын сезімнің 
алпыстың асқарына шығып 
отырған ел азаматтарының 
сағынышты сазы болып қалуы 
да  жүректеріндег і  жастық 
оттың алауының әлі өшпегенін 
түсінуге болады.... 

Оны Әбдімәжиттің телеха
барға берген сұбхатында досы
ның жырын бой тұмарын дай 
жатқа айтуынан да бай қауға 
болады. 

Балқаштың қайран еркесі 
жыры әнімнің,

Қалдыңау мәңгі 
арқауы болып әнімнің.

Білектей нәзік ұстап тұр 
құмда жүгірсем,

Жүдеген жаным қалар ма 
жайнап қайта бір.

Әбдімәжит курстастар ара
сында ақынжандылығымен, 
м е й і  р і м д і л і г і м е н ,  д о с қ а 
адалдығымен ерекшеленді.
Оның үлкенге  құрметпен, 
кішіге ізетпен қа райтын дара 
қасиеті атаанасынан берілген 
р у х а н и  қ ұ н д ы л ы қ т а р  е д і . 
Курстас тарым ның арасын
да ол барлық жерде «бірінші» 
болды. Лениндік стипенди
ат. Курстастардың ішінен ал
ғаш қы «Құрмет» орденінің, 
«Ы.Алтынсарин» төсбелгісінің 
иегері.

асыл қасиеттер: арлылық, ақыл, 
рахым, парасат, әділеттілік 
пен қайрымдылық т.б. оның 
тұлғалық сапалары болып 
шексіздік әлеміне кете береді... 

«Таулардың биіктігі  бай
қалмайды» дегендей, Әбді мә
ж и т  Қ о ң ы р б а й ұ л ы н ы ң  а т 
қарған азаматтық болмысы, 
қазақ елі алдындағы парызы –  
«Қазақстан – 2050» стратегия
сы: қалыптасқан мемлекеттің 
жаңа саяси бағытбағдары» атты 
жолдауында және «Интеллек
туалды ұлт – 2020» жобасында 
қарастырылған бағыттардың іске 
асырылуы – қоғамның әлеуметтік 
даму жағдайына әлеуметтенген, 
ұ л т т ы қ  ж ә н е  ө р к е н и е т т і к 
мәдениетті меңгерген, бәсекеге 
қабілетті, интеллектуалды әлеуеті 
қалыптасқан,  халық бірлігі , 
мемлекетіміздің тұтастығы мен 
дербестігін қорғай алатын патриот 
– азаматты қалыптастыру болып 
табылды. 

Н.А.Назарбаевтың «Бізге 
ұлттық интеллектінің діңін 
құру қажет, бізге халықаралық 
деңгейде бәсекеге түсе алатын 
эрудициялы адамдар керек», – 
деген тұжырымына толықтай 
жауапты Әбдімәжит негізін 
салған математиканы тереңдетіп 
оқытатын мектептерді ерек
ше атауға  болады.  Аталған 
мектептердің барлық шәкірттері 
жоғары оқу орындарына еркін 
түсе алды, әлемдік деңгейдегі 
алдыңғы қатарлы жоғары оқу 
орындарында оқуы да ұлттық 
біліміміздің шарықтау шегін 
көреміз. Аталған мектептің түлегі 
қоғам қайраткері Маргерет Тэт
чер оқыған жоғары оқу орнында 
оқуы Әбдімәжит негізін салған 
мектептің білім деңгейінің сапа
сын көрсетеді. 

Адамның табиғат берген 
ой, сана, тану, ақыл, парасат 
секілді қасиетқабілеттерін оқу, 
білім алу, тәжірибе жинақтау 
арқылы жетілдіруі, оны өзін 
және қоғамды дамыту үшін 
және жаңа жағдайларға сай 
бейімдеп қолдана алу қабілеті. 
Өмірдің кезкелген ағымында 
пікірлесе алатын, жаңашыл
шығармашылық тұрғыда өзіндік 
білім алуға дайын, интеллек
туалды қабілеті дамыған тұлға 
бола білді. Интеллектуалды 
әлеуетті тұлға – адамгершілік 
және ұлттық құндылықтарға 
негізделген жаңа және арнайы 
мамандандырылған білім 
көздерін жоғары дәрежеде 
игеру арқылы пайда болған 
білім, білік, құзыреттерді 
өзінің, ұлты мен Отанының 
мүддесіне жарата алатын 
дара тұлғаны қалыптастыра 

алды. 
Ж о ғ а р ы  о қ у  о р ы н д а 

рында студенттерге арналған 
«Педагогика» атты оқулықта 
М ә ж и т  Ө т е ш т і ң  ө з і н д і к 
т ұ ж ы р ы м д а м а с ы  б о л а ш а қ 
м ұ ғ а л і м д е р д і  д а й ы н д а у д а 

негізгі ұстаным болып 
ұсынылды. 

« Ә б д і м ә ж и т 
Ө т е ш  т і ң 

тұжырым да масы. 
М.Өтештің басқарған 

мек тептері негі зінен 
физика  математикалық 

мектептер жүйесі болып та
былады. ХХІ ғасыр, әлемдік 
ж а һ а н д а н у  ү р д і с і  к е з і н д е 
қ о ғ а м н ы ң  б е л с е н д і  ж ә н е 
ұ л т т ы қ ,  ж а л п ы а д а м з а т т ы қ 
мәдениетті дамытушы, білім 
және тәрбиемен қаруланған, 
бүгінгі қоғамға еркін араласа 
алатын тұлғаны қалыптастыруға 
аса мән берілген. Тұлғаның 
б о й ы н д а  қ а л ы п т а с а т ы н 
негізгі құндылықтар жүйесі: 
әлеуметтік белсенділік, жоғары 
адамгершілік, ізгілік қасиеттер, 
функционалдық және құқықтық 
сауаттылық, зиялы ұрпақты 
қ а л ы п т а с т ы р у  к ө з д е л е д і . 
Аталған жүйенің негізі ұлттық 
т ұ л ғ а н ы  қ а л ы п т а с т ы р у ғ а 
бағытталады. М.Өтеш басқар
ған, негізін салған мектептердің 
түлектерінің жартысы алтын 
белгі иегерлері».

«Биік мансап – биік жар
тас! Ерінбей еңбектеп жылан 
да шығады, екпіндей ұшып 
қыранда шығады», – деп дана 
Абай айтқандай, Әбдімәжит 
Қоңырбайұлы ұлттық білім 
б е р у  ж ү й е с і н і ң  д а м у ы н а , 
қалыптасуына қайталанбас 
қолтанбасын қалдырды. Ұлттық 
білім беру жүйесінің шыңына 
қыран болып қона білді. Қыран 
болып самғады.

Ұ л ы  т ұ л ғ а  Ә б д і м ә ж и т 
Қоңырбайұлы қайтыс болғанда 
ұлттық телехабарларда, баспасөз 
беттерінде  «даңқты ұстаз, 
қазақтың математигі, білім 
саласының майталманы» ха
барламалардан оның азаматтық 
тұлғасын, өзіндік даралығы мен 
даналығын, қазақ рухының 
жоғары шыңын көруге болады.

Сауле ИМАНБАЕВА,
Абай атындағы Қазақ ұлттық 

педагогикалық университетінің 
профессоры, педагогика 
ғылымдарының докторы

Мақала «Қалдырған ізің 
мәңгілік» атты марқұм 
Әбдімәжит Қоңырбайұлы 
Өтешке арналған естеліктер 
мен арнаулар жинағынан алын-
ды. 

«Интеллектуалды ұлт – 2020» жобасында Елбасының бүкіл 
халықтың алдына қойған негізгі идеясы экономиканы дамыту, 
халықтың әлеуметтік жағдайын көтеру, рухы жоғары білімді 
тұлғаны қалыптастыру арқылы қоғамды дамытуды көздейді. 
Бүгінгі қоғамның алдында рухы күшті тұлға, халық, қуатты 
мемлекетті қалыптастыру мәселесі тұр. Осы тұрғыда тұлғаны 
қалыптастыруда үздіксіз білім беру жүйесінің, бәсекеге қабілетті 
зияткер тұлға қалыптастыруда ұстаздың орны ерекше. Ұстаз 
ұлы тұлға! Бүгінгі егемен еліміздің елдігі мен бірлігі ұстаз 
тәрбиелеген жас ұрпақтың рухының биіктігінде, біліктілігі 
мен білімінде екені әлемдегі жаһандану үдерісі көрсетіп 
отыр. Осындай тұлғалардың бірі және бірегейі Әбдімәжит 
Қоңырбайұлы Өтеш еді. Кешегі Абай атындағы Қазақ ұлттық 
педагогикалық университетінің лениндік стипендиаты, бүгінгі 
«Құрмет» орденінің иегері. Жиырмадағы жас жігіт талай жастың 
арманы болған стипендияға өзінің білімі, білігі, даналығы 
мен даралығымен лайық болса, ал бүгін ел ағасы атанған 
азамтаттың шыққан биік шыңын көруге болады.

ды. Ол бүгінде республиканың 
барлық салаларында еңбек етіп 
жатқан талай қазақтың майтал
ман азаматтарының тағдырына 
ықпал етті. Расында да, ұлттық 
білім беру жүйесі бойынша өсіп 
келе жатқан жастарға, артынан 
ерген замандастарына олардың 
тұлға ретінде қалыптасуына 
Әбдімәжит Қоңырбайұлының 
орны ерекше. 

Кезінде Әбдімәжиттің «Жай 
ғана досым... » атты баспасөзде 
жарияланған мақаласында до
сына арнап «Балқаш өңірінен 
өтіп бара жатырмын, бұл 
өңірге «не сәлем айтайын»? 
– деген сәлемінен олардың 

Н.Келімбетовтің: 
 «...Ең биік қасиетің 

Адамдығың,
Халқына, ел жұртыңа 

адалдығың.
Бейнебір жаралғандай 

мейірімнен,
Дос түгіл, жауыңа жоқ 

жамандығын», – 
деп Әбдімәжиттің бойындағы 
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ӘЗІЛ-ШЫНЫ АРАЛАС

Бір қыз Шымкентке келін болып 
түсейін деп жатыр екен. Сол кезде 

қыздың анасы:
– Қызым, мені ұмытпа, – десе, 

құдағиы:
– Құдағи, қорықпаңыз, менің балам 

30 минут сайын сізді есіне салып 
тұрады, – деген екен.

***
– Кеше тойға барған едік. Той той 

болмады. Тым-тырыс  өтті.
– Неге?

– Тойханада тегін Wi-Fi бар екен))
 ***

Бір кісі алтын балық ұстап алыпты. 
Балыққа қалағанын айтып жатыр:
– Маған бір завод, үй, машина, – 

депті.
Сөйтсе балық:

– Кредитке аласың ба? – дейтін 
көрінеді.

***
МАИ қызметкері көлікті тоқтатып, 

жүргізушіге:
– Құжаттарың бар ма?

– Бар.
– Аптечка ше?

– Бар.
– Огнетушитель бар ма?

– Бар.
– Магнитолла бар ма?

– Бар.
– Бар болса, қоссай.

Жүргізуші музыка қосып береді. 
МАИ қызметкері билей бастайды. 

Ары билеп, бері билеп:
– Теңге қыстырмайсың ба? – деген 

екен.
 ***

Бір күні жары менен күйеуі “Ертең 
ешкімге есік ашпаймыз!” деп 

шешіпті. Таңертен оларды есіктің 
шылдыры оятты, олар барып қараса 

жігіттің ата-анасы екен, олар “аш-
паймыз” деп орындарына жатты. 
Жігіттің ата-анасы қайтып кетті...
Кішкене уақыттан соң, есік тағы 

шырылдады, есікті қараса қыздың 
ата-анасы. Олар тағы есікті ашпа-
ды. Бірақ, қыз жылай бастады, со-
сын күйеуі оған жаны ашып, есікті 

ашты.
Көп уақыт өтті... Олардың төрт 

ұлы, сосын кенже болып бір қызы 
дүниеге келді. Қызы туғанда жігіт 
үлкен той жасап бақытты болып 

жүрді. Сонда жігіттің достары келіп:
– Достым, неге ерекше 

қуаныштысың? Ұлдарың туғанда 
бұлай қуанбап едің? – десе, жігіт 

күлімсіреп:
– Маған есік аштыратын қыз туды! – 

деген екен.
Дайындаған: Қажымұқан ҒАБДОЛЛА

Әр жыл сайын 15 қараша 
күні төрткүл дүние 
«Түрмедегі жазушылар 
күнін» атап өтеді. Бұл ме-
реке 1981 жылдан бері 
халықаралық ПЕН-клуб 
тарапынан жазықсыз 
абақтыға қамалған 
жазушыларды босату 
ұсынысымен тойлана ба-
стады. 

Халықаралық ПЕН-клуб 1960 
жылы құрылып, бүкіл әлемнің жа-
зушылар қауымдастығына айнал-
ды. Негізінен клуб сөз бостандығы 
үшін күресіп, өз көзқарастары 
үшін қорқытып-үркітіп, ұрланған, 
шабуылға ұшыраған, қамауға 
алынған, азапталған және сол үшін 
мерзімінен бұрын қайтыс болған 
барлық жазушылардың намысын 
қорғайды.

ПЕН-клубтың мәліметінше, 

жыл сайын жазушыларға, жур-
налистерге және баспагерлерге 
шамамен мыңға жуық шабуыл 
жасалады екен. Олардың 200-
ге жуығы темір торға қамалып, 
кейбірі 20 жылдан астам мерзімге 
бас бостандығынан айыру жазасы-
на кесіледі, қалғандары әділетсіз 
соттардың, қуғын-сүргін мен 
қатерлердің құрбаны болады.

Түрмедегі жазушылар күні – сөз 
бостандығын қалаған, солақай 

саясатқа қарсы бүкіл жазушылар-
ды қолдау күні. Жыл сайын ПЕН-
клуб бұл оқиғаны репрессияға 
ұшыраған, абақтыға жазықсыз 
түскен бірнеше жазушыларға 
қоғам ның назарын аудару үшін атап 
өтеді. 15 қарашада жұртшылықты 
атал ған жазушыларға көмектесуге, 
ақшалай қайырымдылық жасауға 
үндейді.
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А – материалдың жариялану ақысы төленген

Құттықтаймыз!

Атыңа сай 
аяулы қыз бола біл

Шарайна
 К

ИН
О Астанада «Kinopark 8 IMAX 

Saryarka»  кинотеатрында ҚР 
Мәдениет және спорт министрлігі 
тапсырысы бойынша Ш.Айманов 
атындағы «Қазақфильм» АҚ «Ел» 
продюсерлік орталығымен бірлесе 
отырып түсірген ұлт-азаттық Алаш 
қозғалысы туралы сыр шертетін 
«Алаш туы астында» атты деректі 
фильмінің тұсаукесері өтті. 

«АЛАШ ТУЫ АСТЫНДА»
атты деректі фильм көрерменге жол тартты

Арыстанбек Мұхамедиұлына, «Қазақфильм» 
киностуди ясына,  «Е л »  продюсерлік 
орталығына және Қазақстанның Ресейдегі 
елшілігіне алғысымды айтқым келеді. Бұл 
фильм Алаш орданың жүз жылдығына 
арналғандықтан, осы бір ғасырдан кейінгі 
тарихты қорыту,  са лмақтау,  А лаш 
қайраткерлері қазақ халқына қандай ұран 
қалдырды тағы бір ой елегінен өткізу,  –
деді сценарий авторы Болат Мүрсәлім. 
Айта кетсек, «Алаш туы астында» фильмі 
үш бөлімнен тұрады. «Оян, қазақ!» атты 
алғашқы бөлімде Алаш қозғалысының 
қалыптасу кезеңі, жәдидтік ағым мен 
батыс мәдениетінің ық па лы, қазақ 
баспасөзінің бастаулары,  Дума жұмысына 
араласу, 1916 жылғы көтеріліске көзқарас 
мәселелерінің түйткілді тұстары айтылады. 
Екінші бөлім «Жарияланбаған автоно
мия» деп аталады. Бұл бөлімде 1917
1920 жылдардағы Алашорда үкіметінің 
қызметі тереңінен қамтылған. А лаш 
қайраткерлері неге тәуелсіздікті емес, 
неге автономияны таңдады? Алаш әскері 
қалай жасақталды? Алаш автономиясы 
жарияланды ма, жоқ па? Ә.Бөкейхан 
мен М.Шоқай Уфадағы Мемлекеттік 
мәжілісте ұлтазаттық күрес мүддесін 
қ а ла й қор ғ а д ы? Ек і н ш і бөл і м осы 
сипаттағы сауа лдарға жауап іздейді. 
«Қатерлі өткел» деп аталатын үшінші 
бөлім – 1920 ж ы лғы қазақ шекара
сы н ан ы қ тау мен баста лат ы н А лаш 
қайраткерлерінің Кеңестік дәуірдегі 
күресіне арналған. Бұл бөлімде Голо
щекин нің қырғыны, Сталиндік репрес
сия жылдарындағы Алаш тағдыры нақты 
деректермен көрсетіледі.
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Сонымен қатар, құрметті қонақтар 
қатарында ҚР Парламент Мәжілісінің 
депутаты Азат Перуашев болды. 

– Шын мәнісінде ерекше оқиға бо-
лып отыр. Алаш азаматтарына арналған 
деректі фильмнің тұсаукесері өтіп жатыр. 
Осыдан жүз жыл бұрын Алаш азаматтары 
өздерін құрбандыққа шалып, аянбай еңбек 
еткен. Соны бүгін біз ұмытпай, ұлықтап 
отырмыз. Көпшілікке белгісіз парақтарды 
ашпақпыз. Фильмді түсірген топқа алғыс 
білдіре отырып, осындай фильмді өндіріске 
жібергені үшін Мәдениет және спорт 
министрлігіне және министр Арыстанбек 
Мұхамедиұлына көп рахмет айтамын, – 
деді Азат Перуашев.

Фильмнің тұсаукесеріне «Ақ жол» пар
тиясы төрағасының орынбасары, «Қазақ 
үні» газетінің президенті Қазыбек Иса 
да құрметті қонақ ретін де шақырылып, 
туындыға қатысты өзінің жылы лебізін 
білдірді. 

–  Өз атымнан фильмнің жарыққа 
шығуына ықпалдастық еткен Мәдениет 
және спорт министрлігін басқарып отырған 

Қ ұ л ы н ш а ғ ы м ы з   А й ш а н ы   1 9 
қарашада  – 4 жасқа толған туған күнімен 
құттықтаймыз!  Балабақшаға барып 
жүрген  балапанымыз болашақта мек
тепке де барып, озат оқушы атана берсін,  
Алаштың  ардақты да ару қызына ай
налсын деп тілейміз!  Айша өзінің туған 
күніне күшті тарту жасап, «Жұлдыз 
болғың келе ме?» атты Республикалық 
дарынды балалар мен жасөспірімдер 
байқауында жұлдызы жанып, 2орынды  
жеңіп алып, жүлдегер атанды!

Осылай өнерлі болып, өрге шығып, 

Айша деген атына лайық  аяулы қыз бол
сын дейміз! Алла жар болып, Жұлдызың 
жарқырай берсін!

Әрқашан да биіктерден көрінгін,
Маңдайыңда жарқырасын сенің Күн!
Қадірін біл қасиетті жеріңнің!
Айша десе – Ай  нұрына бөленіп,
Ардақтысы бола бергін еліңнің!

Ізгі ниетпен, ата-апасы  
Бағдат-Жұмагүл және 

анасы Айжан

Фильмнің тұсаукесеріне ҚР Мәдениет 
және  спорт  министрі  Арыстанбек 
Мұхамедиұлы келіп қатысты және салта
натты рәсімін басқарды.

 – Елбасы Н.Назарбаев өзінің «Тарих 
толқынында» кітабының «Алаш мұрасы 
және осы заман» атты тарауында: «XX 
ғасырдың басында ұлттық бірлікті нығайту 
идеясын алға тартқан рухани-зерделі игі 
жақсылар қазақтың ұлттық идеясын жасау 
міндетін өз мойнына алды. Олар қоғамның 
түрлі тарабынан шыққандар, әрі ең алдымен 
дәстүрлі дала ақсүйектерінің өкілдері еді. 
XX ғасырдың басындағы қазақ қоғамында 
зиялы қауым қалыптасуының ұрпақтар 
эстафетасы сияқты сипаты болғанын 
атап айтқан абзал»  – деп көрсеткен бо-
латын.  Осы орайда, Алаш азаматтарының 
тарихи аз уақытта қазақ халқына сіңірген 
еңбегінің бағасы өлшеусіз екенін баса айтқым 
келеді. «Алаш туы астында, күн сөнгенше 
сөнбейміз!»  – деп жырлаған Сұлтанмахмұт 
Торайғыровтай бүгінде Алаш ізбасарлары 
баршылық. Президент Нұрсұлтан Назарбаев 
Алаш арыстары ұстанған ұлттық идеяны 
бүгінгі тәуелсіз Қазақстанда ұштастырып, 
көреген саясатты ұстанып келеді, – деп 
кеңінен тоқталды министр Арыстанбек 
Мұхамедиұлы.


